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Egy atomerőmű építése kivételes dolog, ter-
mészetes, hogy kivételes az érdeklődés is, ami 
kíséri. Látszik, hogy nagyon komoly a várakozás. 
Nálunk, az atomerőműben különösen nagy 
figyelem övezi az ezzel kapcsolatos munkát, 
előrehaladást. Rendszeresen kapunk közvetlen 
tájékoztatást a Paks II. Zrt. elnök-vezérigazga-
tójától, Jákli Gergelytől. A véleményvezéreink 
összejövetelén is részt vett már és az év végi 
vezetői összejövetelünkön is az ő beszámolója 
volt az első napirendi pont. 

Formálisan a két cég egymástól független, de 
jelentős az egymásra utaltság és egyre kiter-
jedtebb az együttműködés. Én bízom benne, 
hogy időről időre közelebb kerülünk egymáshoz. 
A magyar nukleáris ipar legnagyobb kihívását 
abban látom, hogy miként tudjuk majd biztosíta-
ni a hat blokk működtetéséhez szükséges mun-
kaerőt mind mennyiségben, mind minőségben, 
hiszen már most látjuk, hogy kevés a műszaki 
végzettségű szakember, a főiskolákon és egye-
temeken a szükségesnél kevesebben szereznek 
műszaki diplomát.

Mindenben össze kell fognunk, hiszen a jövőnk 
közös. S rajtunk múlik az, hogy milyen lesz ez 
a közös jövő. Én úgy gondolom, hogy a Paksi 
Atomerőműben és a Paks II.-nél mindenki felis-
merte már az egymásra utaltság jelentőségét, 
s remélem, hogy Pakson mindenki érzi ezt az 
összefogást. 

Pakson az atomenergetikában jellemzően 
dinasztiákról beszélünk. Sok családban a 
nagyapa, az apa és most már a gyerek is ebben 
az ágazatban dolgozik. Nyilván számukra és a 
térség számára – még ha meg is hosszabbítjuk a 
működő blokkok üzemidejét – a Paks II. határoz-
za meg a jövőt. Mindenki szurkol Paks II.-nek és 
mindenkinek sokat jelent, hogy az építési terüle-
ten szemmel láthatóan felpezsdült az élet.

Az új atomerőmű építéséről közvetlen forrásból 
lehet a legpontosabb és leghitelesebb infor-
mációhoz jutni, éppen ezért ajánlom jó szívvel 
a Paks II. Zrt. online magazinja, az Atomszféra 
legfrissebb számát az olvasók figyelmébe.

Dr. Kovács Antal
kommunikációs igazgató
MVM Paksi Atomerőmű Zrt.

TISZTELT OLVASÓ!
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AZ EURÓPAI UNIÓ  
LEGNAGYOBB NUKLEÁRIS 
BERUHÁZÁSA ZAJLIK  
PAKSON
Nemzetközi együttműködésben, a legmodernebb technológiával épül a 
Paks II. Atomerőmű. A beruházás Magyarország ellátásbiztonságát és szu-
verenitását szolgálja. A projektben, amely Magyarország legnagyobb zöld 
beruházása, jelentős lépések történtek 2023-ban, ennek legmarkánsabb 
eleme az intenzíven haladó terület-előkészítési munka. Minderről Szijjártó 
Péter több fórumon is beszélt novemberben.

– Magyarország ellátásbiztonsága nemzeti érdek. Az ener-
giaellátás biztosítása pedig a kormány kötelessége. Nem-
zeti érdekünk azt diktálja, hogy növelnünk kell a nukleáris
energiabeli kapacitásainkat, ez pedig csak úgy lehetsé-
ges, hogyha új atomerőművi blokkokat építünk – jelen-
tette ki Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter
Pakson tett látogatásakor, novemberben. Ez alkalommal

írták alá a Paks II. Zrt. és a Roszatom vezetői a követke-
ző évekre vonatkozó ütemtervet, amely alapján a ’30-as 
évek elején hálózatra lehet kapcsolni az új atomerőművet. 

Az eseményen Alekszej Lihacsov, a Roszatom vezérigaz-
gatója arról beszélt, hogy a paksi projekt a Roszatom 
számára kiemelt fontosságú. 

40 futballpályányi

MENNYI?

méretű az új paksi blokkok 
résfala által határolt terület.

40 
futballpályányi

Több mint 

– Szériagyártásban építjük a VVER-1200-as
blokkokat. Hat ilyen blokk működik Oroszor-
szágban és Fehéroroszországban, további
tizennégy épül, ebből kettő Magyarországon.
Ez a két blokk különös figyelmet érdemel.
A legjobb vezetőinket irányítjuk ide azért, mert
a magyar vezetés részéről nagyon magasak
a követelmények és az európai szabályozók
részéről is nagyon nagy a figyelem – emelte ki
Alekszej Lihacsov.

Zajlik az építkezés a munkaterületen
– Jó hír, hogy megkezdődött az építkezés –
mondta a külügyminiszter, miután a Paks II.
Atomerőmű beruházási területén járt Alekszej

Lihacsov társaságában. – Megtörtént a talaj-
kiemelés -5 méterig mindkét blokk alatt, és a 
Bauer a résfalazás mellett elkezdte a talajszi-
lárdítási munkákat is. Ez garantálja, hogy a talaj 
elbírja a hatalmas tömegű objektumot – össze-
gezte Szijjártó Péter. A munka intenzitását jelzi, 
hogy a fórum után két héttel a résfalazás be is 
fejeződött.

MA AZ EURÓPAI UNIÓBAN 
NINCSEN MÉG EGY EKKO-
RA NUKLEÁRIS BERUHÁ-
ZÁS FOLYAMATBAN. 

– A Paks II. Atomerőmű felvonulási területén
több mint 60 felvonulási épület építése kezdőd-
het meg a következő fél évben a már megszer-
zett engedélyek birtokában. A reaktortartály
építése 2024 februárjában megkezdődik, az
engedély megvan, jelenleg az alapanyag- és
eszközbeszerzés zajlik – fogalmazott a miniszter.

Szijjártó Péter elmondta: a területen dolgozó 
munkavállalók száma a közeljövőben 800-ra, 
majd utána 1500-ra növekszik. Csúcsidőszakban 
csaknem 9000 munkavállaló egyidejű jelenlé-
tére kell számítani, akiknek gondoskodni kell az 
elhelyezéséről. Egy szigetszerűen, a beruházási 
terület közvetlen szomszédságában létreho-
zandó komplexum épül majd a munkavállalók 
kulturált lakhatásának megoldására.
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Tervezés és engedélyezés
Habár az építkezésé most a főszerep, a tervezési 
dokumentumok elkészítése továbbra is meghatározó a 
beruházásban. Több ezer engedélykérelmet kell benyúj-
tani az Országos Atomenergia Hivatalhoz. Minden egyes 
magyarországi beruházásnak a legszigorúbb környezet-
védelmi és biztonsági feltételeknek kell megfelelni. Egy 
nukleáris erőmű esetében ez fokozottan igaz. – Folya-
matban van az atomtörvény módosítása. Lényege, hogy 
a maximális biztonsági követelmények tiszteletben 
tartásával, a nemzetközi ajánlásokat alapul véve hogyan 
tudjuk egyszerűsíteni a nagyon bonyolult engedélyezési 
eljárásokat, s tudjuk gyorsítani a beruházásokat – emelte 
ki Szijjártó Péter.

Nemzetközi projekt, jelentős hazai beszállítói 
létszámmal

– Ez jelenleg az Európai Unióban a legnagyobb, létesítési
engedéllyel rendelkező nukleáris beruházás. A biztonsá-
got az garantálja, hogy a fővállalkozó Roszatom a világ
egyik legfejlettebb nukleáris technológiával rendelke-
ző vállalata, amelynek világszerte vannak referenciái,
világszerte épít atomerőműveket – erről a miniszter már
Pécsett, a Joint Venture Szövetség vállalkozóknak rende-
zett fórumán beszélt. Kiemelte, hogy habár a technológia
orosz, ez mégis egy nagy nemzetközi projekt, amelyben
amerikai, német, francia, svéd és osztrák alvállalkozók
is dolgoznak, egyúttal rengeteg magyar vállalkozás is
szerephez jut a beruházásban. Jelenleg több mint száz
magyar vállalkozás kapcsolódik már beszállítóként a
projekthez.

EZ A MAGYAR GAZDASÁGTÖRTÉ-
NET VALAHA VOLT LEGNAGYOBB 
VÁLLALATI BERUHÁZÁSA, ITT 
NAGYON SOK MAGYAR CÉGNEK 
NYÍLIK MEG A LEHETŐSÉG. 

A Dél-Dunántúl kiemelt gazdasági szereplői részvéte-
lével zajló fórumon Jákli Gergely elnök-vezérigazgató 
beszélt a Paks II. projekt aktualitásairól és a vállalkozók 
számára megnyíló lehetőségekről. – Aki itt referenciát 
tud szerezni, megszerzi magának a lehetőséget, hogy 
európai nukleáris beruházásokban vehessen részt úgy, 

hogy elmondhatja: a legnagyobb európai uniós nukle-
áris projektben szerzett tapasztalatot – hangsúlyozta. 
A Paks II. Zrt. elnök-vezérigazgatója elmondta, a nukleá-
ris minősítéssel rendelkező magyar cégek előtt meg-
nyílik a lehetőség, hogy részt vegyenek más országok 
nukleáris beruházásaiban, hiszen az atomenergia egyfaj-
ta újjászületése tapasztalható Európában. Szlovákiában 
most kapcsolnak a hálózatra újabb blokkokat, Csehor-
szágban a nukleáris energia kifejezetten fontos szerepet 
játszik, a horvátok és a szlovének azon gondolkoznak, 
hogy a jelenlegi közös atomerőmű kapacitását növeljék, 
Bulgáriában és Romániában szintén nukleáris energiát 
használnak. Ahhoz, hogy a hazai vállalkozások csatla-
kozni tudjanak a Paks II. projekthez, nukleáris minősítés-
re van szükség. A beszállítók alkalmasságát a Paks II. Zrt. 
vizsgálja.

Az Országgyűlés Fenntartható Fejlődés Bizottságának 
novemberi ülésén is kiemelt figyelem övezte a paksi 
beruházást. – A legszigorúbb biztonsági és környezet-
védelmi előírások mellett zajlik a paksi bővítés. A két új 
blokk Fukusima-álló lesz – hangsúlyozta Szijjártó Péter. 

A külgazdasági és külügyminiszter elmondta, hogy egy 
kettős vasbeton fal, vagyis dupla falú hermetikus védőépü-
let, a konténment veszi majd körül a nukleáris létesítményt, 
tehát minden külső behatásnak, így akár robbanásnak 
vagy egy repülőgép rázuhanásának is ellen tud állni. 

A miniszter emlékeztetett rá, hogy Magyarországon ma 
a villamosenergia-előállítás 65 százaléka már karbon-
semleges, ami közel 80 százalékban az atomenergiának 
köszönhető. A paksi blokkok 90–91 százalékos kihasz-

Új atomerőművet épít

Új atomerőművet vagy üzemidő- 
hosszabbítást tervez
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náltsággal működnek, a fűtőanyag 
szállítása folyamatos, az időjárás-
függő termelési módok pedig csak 
minimális részét tudják kielégíteni a 
keresletnek a fogyasztási csúcsok 
idején. Arra is kitért, hogy az atom-
erőművek teljes életciklusra vetített 
környezeti lábnyoma legalább olyan 
kedvező, mint a többi karbonsemle-
ges technológiáé, ráadásul a nukleá-
ris reaktorok a legjobb eredményeket 
hozzák azon a téren is, hogy mennyi 
termőföldet kell feláldozni egy mega- 
wattnyi energia előállításához.

Szijjártó Péter a parlamentben arról is 
beszélt, hogy a paksi projekt nyomán 
hazánk továbbra is a világ azon húsz 
országa között tud maradni, amelyek 
a károsanyag-kibocsátásuk csökken-
tésével párhuzamosan növelik a gaz-
dasági teljesítményüket, az új blokkok 
ugyanis évi 17 millió tonna szén-dioxid 
kibocsátását váltják ki, ami háromszo-
rosa annak, mint amit a magyarországi 
erdők el tudnak nyelni évente.

AZ ATOMENERGIA AZ 
EGYETLEN MÓDJA ANNAK, 
HOGY NAGY MENNYISÉG-
BEN, BIZTONSÁGOSAN, 
OLCSÓN ÉS FENNTARTHA-
TÓ MÓDON TERMELJENEK 
ÁRAMOT.
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A körültekintően végzett, a hatóság 
által felügyelt terület-előkészítési 
munkálatoknak három szakasza van: 
a talaj kiemelése, a résfal megépítése 
és a talajszilárdítás. A földmunkák első 
ütemében öt méteres mélységig tör-
tént meg a földkiemelés, de később, a 
két nukleáris sziget alatt a húsz métert 
is meghaladja majd a munkagödör 
mélysége. Az új erőmű létesítésénél 

figyelembe kell venni, hogy a terület 
szomszédságában négy blokk üzemel, 
ezért a két új egység területét résfallal 
vették körül. A résfalazás bevált mély-
építési technológia, amit évtizedek óta 
alkalmaznak világszerte és hazánkban 
is, Budapesten például szinte vala-
mennyi mélygarázsos foghíjbeépí-
tésnél, de a Mol-torony esetében is 
résfalas munkatérhatárolás készült.

Az 1 méter vastagságú, 32 méter 
mélységű, 2,7 km hosszúságú, terep-
szint alatti vízzáró fal feladata, hogy a 
talajvíz csak kontrolláltan és minimális 
mértékben juthasson be a munkagö-
dörbe. Emellett megakadályozza, hogy 
a munkagödör víztelenítése nyomán 
a résfalon kívül lecsökkenjen a talajvíz 
szintje, ami az üzemelő négy blokk mi-
att kiemelten fontos. A nukleáris iparra 

jellemző gyakorlatnak megfelelően 
a kivitelezést egy teszt előzte meg, 
amely arra szolgált, hogy megerősí-
tést nyerjen: a résfal megépítése és a 
munkagödör víztelenítése révén az új 
blokkok létesítése a működő blokkok 
szerkezeti elemeire legfeljebb minimá-
lis, a biztonságos működést nem be-
folyásoló hatással lesz. A technológiát, 
amivel mindezt megvalósították, vízzá-
ró gátként funkcionáló résfal techno-
lógiának nevezik. Ennek során először 
egy résvezető gerendát készítettek, 
majd egy speciális darura helyezett 
résmarkoló segítségével végezték a 
réskiemelést. A résfal melletti földki-
emelés mélységétől függően a zagyfal 
esetében ún. acél szádpallós megerő-
sítést alkalmaztak, a vasbeton résfal 
esetében pedig betonacél armatúrá-
kat helyeztek el. A munka, amelynek 
kivitelezője a német tulajdonban lévő 
Bauer cég magyarországi leányválla-

ELKÉSZÜLT A RÉSFAL,  
HALAD A TALAJSZILÁRDÍTÁS 
Jól haladnak a terület-előkészítési munkák a Paks II. Atomerőmű területén an-
nak érdekében, hogy megkezdődhessen a két új blokk alapozása. November 
végére elkészült a 2,7 kilométeres résfal, a hónap elején pedig megindultak a 
talajszilárdítási munkák.
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lata, július elejétől november végéig 
tartott, kétműszakos munkarendben, 
12 órás váltásban. 

November első napjaiban újabb fontos 
fázisához érkezett a terület-előkészí-
tés a Paks II. projektben: elkezdődött 
az 5. és 6. blokk nukleáris biztonság 
szempontjából fontos épületei és épít-

ményei alatti talaj megerősítése. Erre 
azért van szükség, mert a telephely a 
Dunához közel eső területen fekszik 
egy működő nukleáris létesítmény 
mellett, az új blokk épületei pedig 
rendkívül nagy tömegűek lesznek. Eh-
hez a nemzetközi gyakorlatban ismert 
és bevált úgynevezett deep soil mixing 
(dsm) vagyis mélykeveréses talajszilár-

dítási technológiát alkalmazzák. A dsm 
a meglévő talaj elegyítését jelenti kü-
lönböző kötőanyagokkal – ez esetben 
cementtel –, célja a talaj mechanikai 
és fizikai tulajdonságainak feljavítása, 
a talajrészecskék megkötése és a 
hézagok feltöltése. A meglévő talajt 
cementes szuszpenzióval átkeverik, 
így olyan, úgynevezett talajbeton cö-
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löpök jönnek létre, amelyek nagyobb 
szilárdsággal, kisebb mértékű össze-
nyomódással és kisebb vízáteresztő 
képességgel rendelkeznek, mint az 
eredeti földréteg. A paksi beruházás 
során mintegy 17 hektáros területen 
végeznek talajszilárdítást. A munka 
során két méter átmérőjű spirállal 
felszerelt fúrógépeket alkalmaznak. 

Az oszlop középpontjának pontos 
pozícióját a talajszilárdító gép szoftve-
re rögzíti, majd ezt követően az adatok 
feldolgozásra kerülnek egy 3D-szoftver 
segítségével, annak érdekében, hogy 
egy homogén szilárdított talajtömb 
jöjjön létre. Az új atomerőművi blokkok 
alatti talaj megerősítése érdekében át-
lagosan napi száz, összességében 75 

ezer furat, illetve ugyanennyi cemen-
tált talajoszlop készül. A munkák során 
egymillió tonna cementet használnak 
fel. A talajszilárdítást szintén a Bauer 
Magyarország Kft. végzi speciális 
gépekkel annak érdekében, hogy a 
szilárdított talajra épülő létesítmény 
állékonysága és földrengésállósága 
biztosított legyen.

NAGYVASAK A TERÜLETEN
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Fókuszban az irányítási rendszerek

NEMZETKÖZI 
EGYÜTTMŰKÖDÉS
Ismét Pakson jártak a WANO szakemberei. A részvételükkel rendezett szakmai 
tapasztalatcsere során ezúttal az irányítási rendszerek kerültek fókuszba. 
A paksi és a külföldi szakemberek egyaránt hasznos információkkal 
gazdagodtak a háromnapos esemény során.
A Paks II. Zrt. kezdeményezésére szervezte meg Pakson 
az Atomerőmű Üzemeltetők Világszövetsége, azaz a 
WANO a Member Support Mission rendezvényt 2023 
novemberében. A szakmai találkozón ezúttal a műszaki 
integrált irányítási rendszerre helyezték a hangsúlyt. 
Az új blokkok műszaki folyamatalapú irányítási rendszerét 
a Standard Nuclear Performance Model (SNPM) alapozza 
meg. A Paks II. Zrt. folyamatosan monitorozza más orszá-
gok atomerőműves gyakorlatát annak érdekében, hogy a 
lehető legjobb, legkorszerűbb ismeretek alapján léte-
süljön az új atomerőmű Pakson. Ezúttal orosz, szlovák, 
kanadai és koreai atomerőművekből érkeztek szakértők 
a nemzetközi találkozóra.

Az értekezlet zárónapján a WANO szakértői gárdája ja-
vaslatokat fogalmazott meg arra vonatkozóan, hogy a lé-
tesítési fázisban milyen praktikus lépések, intézkedések 
szükségesek ahhoz, hogy az új blokkok indításánál már 

az üzembehelyezési próbák során teljeskörűen alkalmaz-
ható legyen az SNPM alapú irányítási modell.

– Nagyon elkötelezett a csapat itt Pakson, fantasztikus látni
az érdeklődésüket, várom, hogy megkezdje működését az
új atomerőmű, hogy lássuk, hogyan zajlik majd az üzemel-
tetés – fogalmazott Ian Wheeler. A Kanadából érkezett
szakember kiemelte, hogy teljes mértékben elkötelezett
az atomenergia mint zöld energia mellett. – Egy olyan
országból érkezve, ahol évek óta nem építettek új reaktort,
lenyűgöző látni egy olyan projektet, ahol folyamatban van-
nak a kézzelfogható munkálatok – hangsúlyozta a kanadai
szakember a site-látogatást követően. – Paks II. szempont-
jából alapvető fontosságú, hogy a világon működő atom-
erőművekben összegyűlt építési, üzemeltetési tapasztalatot
hasznosítsuk – fogalmazott Fodor Gábor. A Paks II. Zrt.
vezető üzemeltetési felkészülési szakértője szerint ezúttal is
rendkívül sok hasznosítható információval gazdagodtak.

KIEMELT TÉMA VOLT 
A PAKS II. PROJEKT  
AZ MNT FÓRUMÁN
A Magyar Nukleáris Társaság (MNT) huszadik alkalommal 
tartotta meg Nukleáris Technikai Szimpóziumát. A tudományos 
eszmecserét fókuszba helyező fórumnak a Paks II. társaság is 
aktív résztvevője volt.
A Magyar Nukleáris Társaság két évtizede hívta életre a hazai műszaki és tudo-
mányos eszmecsere elősegítése érdekében a Nukleáris Technikai Szimpóziumot. 
Idén az Országos Atomenergia Hivatal elnöke tartotta a nyitóelőadást. Kádár 
Andrea Beatrix az Atomtörvényt és a Nukleáris Biztonsági Szabályzatokat tartal-
mazó OAH-rendelet tervezett módosításairól adott áttekintést. Elmondta, hogy 
az új szabályozás célja a fokozatos megközelítés elvének erősítése. Ily módon a 
hatóság felügyeleti tevékenységét is hatékonyabban lehet megszervezni a nukle-
áris biztonságra vonatkozó előírások maradéktalan érvényesülése mellett. 

A fórumon részt vevő szakemberek átfogó képet kaptak a Paks II. projekt hely-
zetéről és az abban folyó magas színvonalú szakmai munkáról. A kivitelezés és a 
tervezés aktualitásait Szarvas Krisztián műszaki igazgató foglalta össze hangsú-
lyozva, hogy a területen folyó látványos földmunkák mellett a háttérben is komoly 
munka folyik. – Az orosz fővállalkozó által biztosított óriási terjedelmű dokumen-
táció feldolgozásánál mindig az a vezérelv, hogy a lehető legprecízebb tervek 
készüljenek – húzta alá. Az új atomerőművi blokkok tervezési folyamatának rész-
leteiről, a tervezési dokumentumokról, s arról, hogy ezek hogyan kapcsolódnak 
az engedélyezési folyamatokhoz, már Járfás Tamás általános műszaki osztályve-
zető beszélt. Hangsúlyozta, hogy bár szériagyártásban készülnek ezek a blokkok, 
a generáltervezőnek mindig az adott telephelyre és jogszabályi környezetre kell 
szabni a terveket. Tájékoztatása szerint a Paks II.-es szakemberek már a kiviteli 
tervekkel dolgoznak. Szécsényi Zsolt nukleáris osztályvezető pedig a független 
biztonsági elemzések szükségességéről és terjedelméről szóló előadásában 
kifejtette, hogy a Nukleáris Biztonsági Szabályzatok követelményeinek eleget 
téve a fővállalkozótól független módszerekkel és eszközökkel végeznek elemzé-
seket. – Ebbe beletartoznak a termohidraulikai és valószínűség alapú biztonsági 
elemzések, a szilárdsági számítások, amelyek segítségével azt kell igazolnunk, 
hogy a nukleáris biztonsági kritériumok teljesülnek.

A nukleáris energetika aktuális 
– Paksi Atomerőműhöz és Paks II.
projekthez köthető – műszaki-tudo-
mányos kérdéseivel foglalkozott a
Magyar Mérnöki Kamara novemberi
továbbképzése.

A Paks II. Zrt.-t a Műszaki Igazgatóság 
Nukleáris Osztályának szakemberei 
képviselték az oktatáson. Záhorszki 
Liliána a determinisztikus biztonsági 
elemzések céljairól, módszertanáról, 
az alkalmazott hő- és áramlástani 
elemző kódokról, a modellezési 
tevékenységről beszélt. Neubauer 
István bemutatta, hogy a valószínű-
ségi biztonsági elemzések milyen 
módon járulnak hozzá az engedé-
lyek megszerzéséhez, a tervezés 
magas színvonalához, a magasabb 
biztonsági szinthez. Dr. Rovni István 
a reaktorfizika rejtelmeibe vezette be 
a hallgatóságot, egyebek mellett a 
reaktortöltet-tervezés legfontosabb 
módszereit és paramétereit ismer-
tette, végül a Nukleáris Osztályon 
végzett elemzések összefüggéseit 
mutatta be.
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A fenti gondolat Kiss László Gábortól, a Paks II. Zrt. prog-
ramigazgatójától származik, aki a Társadalmi Ellenőrző, 
Információs és Településfejlesztési Társulás küldöttségét 
kalauzolta az építési területen. Ezt megelőzően a tizenhat 
társult település polgármesterei Jákli Gergely elnök-vezér-
igazgatótól hallhattak átfogó tájékoztatást a projektről.

ÚJ IRÁNYÍTÁSI MODELL 
Jákli Gergely elsőként a 2022 őszén végrehajtott irányítási- 
modell-változás részleteiről beszélt. Mint hangsúlyozta, 
ezzel a döntéshozókhoz vezető út rövidült, a felelősség 
nagyobb lett. Komoly feladatokat rótt a menedzsmentre a 
háború és az arra válaszul adott EU-s szankciók, ez indo-
kolta a projekt alapjául szolgáló hitelszerződés átdolgozá-
sát is.
Jó hír, hogy a beruházás stabil pénzügyi és jogi alapokon 
áll, biztonsággal folytatható, a projektnek van jövője. 

– A szankciós környezet sok új kihívást jelent, de nem azo-
nosítottunk olyan kockázatot, amely ne lenne kezelhető –
mondta az elnök-vezérigazgató. Szintén jó hírnek nevezte,
hogy a fővállalkozó olyan vezetőt nevezett a beruházás

élére, aki korábban épített már atomerőművet. Vitalij 
Poljanyin, az Atomsztrojexport vállalat alelnöke, aki ezt 
megelőzően a Belarusz Atomerőmű építését koordinálta, 
2023. november 20-tól a Paks II. építési projektigazgatója, 
a szakember Paksra is költözött.
Jákli Gergely az építési feladatokról szólva elmondta, hogy 
folyik a talajszilárdítás, fel fog gyorsulni a felvonulási épü-
letek kivitelezése. Kiadta a nukleáris hatóság az engedélyt 
az ún. tervezési szintig történő talajkiemelésre is. Tájékoz-
tatása szerint az ötös blokk tervezési szintje 23 méter, s ha 
eddig kitermelik a földet, meg lehet kezdeni a szerelőbe-
ton építését és a vasbetonszerelést.

FELADATOK A KERÍTÉSEN KÍVÜL
A térségfejlesztési feladatokról Jákli Gergely azt mondta, 
hogy ez a terület a Közép-Duna Menti Fejlesztési Ügynök-
ség hatáskörébe tartozik, a PIP Nonprofit Kft. – amelynek 
tulajdonosi jogait immár a Paks II. Zrt. gyakorolja – ki-
zárólag az új blokkok építéséhez szorosan kapcsolódó 
infrastruktúra-fejlesztésért felel. – Mi arra koncentrálunk, 
hogy a két új blokk mielőbb megépüljön, s megkezdje a 

termelést. Ez kulcsfontosságú a térség jövője szempontjá-
ból – mondta az elnök-vezérigazgató. 
Az orosz fővállalkozó legalább kilencezer fizikai munkás 
foglalkoztatásával számol. A cél, hogy számukra a lehető 
legkisebb infrastrukturális beruházással a lehető leggyor-
sabban épüljön munkásszálló. A terv az, hogy ezt a 6-os út, 
a Duna és az építési terület között alakítják ki. Működése 
szigetszerű lesz, azaz a területen lesznek üzletek, szolgálta-
tások, ügyintézési és kikapcsolódási lehetőség. Jákli Gergely 
arról is beszélt, hogy az orosz fővállalkozó tájékoztatása sze-
rint várható még mintegy ezer magasabban kvalifikált orosz 
szakember érkezése, ők családdal együtt jönnek. 

– Arra készülünk, hogy ők Pakson vagy a környező tele-
püléseken találnak majd otthonra – erről már Szabó Péter,
Paks polgármestere beszélt, aki arra is kitért, hogy erről a
kérdésről is egyeztettek már korábban a Paks II. Zrt. vezeté-
sével. Hozzáfűzte, hogy rövid, közép, sőt hosszú távon is a
lakosságszám emelkedésével számolnak. Paks városának az
a feladata egyebek mellett, hogy az érkezők számára lakha-
tási és ellátási lehetőséget biztosítsanak, de önkormányzati
feladat például az építési szabályzat módosítása is. Erre ké-
szülve számos tervvel rendelkeznek, így például a Csengey
Dénes Kulturális Központ felújítására, egy új uszoda építésé-
re és a főutca rekonstrukciójára is vannak kész tervek.

TELEPÜLÉSVEZETŐK A SITE-ON
A stratégiai kérdések után a területen jelenleg folyó és rö-
videsen induló munkálatok kerültek fókuszba. Kiss László 
Gábor programigazgató kalauzolta a településvezetőket 

a site-on. Részletesen beszélt a talajszilárdítás technoló-
giájáról, kiemelve, hogy a következő hónapokban ezzel 
a tevékenységgel párhuzamosan a felvonulási területen 
is megsokasodnak a feladatok, sorra készülnek majd a 
különféle üzemek, csarnokok és az ezekhez szükséges 
infrastruktúra. 

– A legfontosabb a talajszilárdítás befejezése. Ez a munka
novemberben kezdődött, a felfutása pedig januárra vár-
ható. Célja az, hogy a szilárdított talajra épülő létesítmény
földrengésállósága biztosított legyen – részletezte.

A TEIT KÉSZ AZ EGYÜTTMŰKÖDÉSRE
– Köszönöm ezt az egyenes beszédet – reagált a szak-
emberek előadására dr. Filvig Géza. A TEIT elnöke 
hangsúlyozta, mindenki azt reméli, hogy a beruházás 
megerősíti és felemeli a térséget. Hozzátette, most már 
tisztán látják, hogy a Paks II. Zrt. arra fókuszál, hogy minél 
rövidebb időn belül, minél hatékonyabban sikerre vigye 
az atomerőmű-építést, a települések felkészítése pedig 
az ő feladatuk. Hangsúlyozta, hogy a Társadalmi Ellenőr-
ző, Információs és Településfejlesztési Társulás több mint 
harminc éve veszi ki részét az atomenergetika társadalmi 
elfogadtatását célzó tevékenységből. A TEIT – mint hang-
súlyozta – 65 ezer embert képvisel.

– Nagy várakozással érkezett minden polgármester – fo-
galmazott Gáncs István alelnök. Azt is elmondta, hogy arra
számít, hogy a projekt felgyorsulásával az együttműködés
a Paks II. Zrt.-vel intenzívebbé válik. – Fontos, hogy az itt
élők korrekt tájékoztatást kapjanak – húzta alá.

Átfogó tájékoztatást kapott  
a TEIT a projekt aktualitásairól 
Fontos, hogy a környéken élők első kézből kapjanak információt, milyen munkák 
zajlanak a Paks II. projektben, melyek a beruházás soron következő fázisai. Hoz-
zájuk az egyik legjobb csatorna a TEIT, melynek küldöttsége december elején az 
építési területen járt, s átfogó tájékoztatást kapott a projekt aktualitásairól.
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Az együttműködés közös érdek
Paks I. érdeke, hogy Paks II. megépüljön, Paks II. érdeke pedig az, hogy Paks I. folyamatosan üzemeljen – ezzel 
az üzenettel nyitotta meg előadását Jákli Gergely Balatonfüreden, a Paksi Atomerőmű év végi vezetői fóru-
mán. A Paks II. Zrt. elnök-vezérigazgatója szerint minden működő létesítménynek nagyon nehéz, ha 
a szomszédságában építkezés kezdődik. Fokozottan igaz ez egy atomerőmű esetében. – Arra 
törekszünk, hogy a nálunk folyó munka, az ezzel járó zaj, por a lehető legkisebb hatással le-
gyen a szomszédos atomerőmű működésére – mondta hozzátéve, hogy újra kell gondolni az 
üzemelés-felkészülést annak tükrében, hogy a meglévő blokkok további üzemidő-hosszab-
bítása miatt évtizedeken át egymás mellett fog hat blokk termelni. Ehhez elengedhetetlen 
a kooperáció. – Vezérigazgatói szinten teljes összhang van, nagyon gyakran és nagyon 
aktívan értekezünk a közös feladatokról, a mi példánkat kell a többi kollégának is átvenni 
– emelte ki Jákli Gergely.
Horváth Péter János, az MVM Paksi Atomerőmű Zrt. vezérigazgatója arról beszélt: a 
magyar államnak, a magyar gazdaságnak mindkét erőmű termelésére szüksége van, 
ezért is fontos a két cég munkavállalói között a kooperáció. – Az első perctől kértem 
a kollégáimat, hogy tegyenek meg mindent az együttműködés érdekében, segítsék a 
Paks II. projektet – fogalmazott. 

EnergyCon
A Paks II. projekt aktualitásairól beszélt Jákli Gergely  
elnök-vezérigazgató Budapesten, a „Vége az energiavál-
ságnak? Alkalmazkodás turbulens környezetben” mottójú 
EnergyCon konferencián. Kiemelte: a megváltozott nem-
zetközi környezetben szükség volt a finanszírozási és kivi-
telezési szerződés módosítására, pontosítására a projekt 
előrehaladása érdekében. Mindez az Európai Bizottság 
előzetes jóváhagyásával zajlott – a brüsszeli zöld lámpára 
pedig egy hónapot sem kellett várni. A társaság vezető-
je vezetője beszámolt arról is, hogy az építési területen 
befejeződött a föld kiemelése a talajvíz szintjéig, valamint 
elkészült a 2,7 kilométer hosszúságú résfal, novemberben 
pedig elindult a talajszilárdítási tevékenység. Jákli Gergely 
a konferencián elmondta, hogy a Paks II. projekt nemzet-
közi együttműködésben valósul meg, hiszen a fővállalkozó 
mellett több amerikai, német, francia, svéd, osztrák, illetve 
már mintegy száz magyar cég is részt vesz benne. Az épít-
kezésen 11 nemzet munkavállalói dolgoznak. 

Az EnergyCon konferencián szó esett az uniós hazai ener-
giapolitikai irányokról, az új gázerőművekről, a naperőmű-
vek és szélerőművek telepítési programjáról és a háztartá-
si méretű kiserőművek jövőjéről is. 

ENGEDÉLYEZÉS
Újabb felvonulási építményekre adott építési enge-
délyt az OAH
Különböző raktárak építésére adott engedélyt az Orszá-
gos Atomenergia Hivatal december 12-én. Az épületek 
egyebek mellett számítástechnikai berendezések, 
vezérlőrendszerek, hőtechnikai berendezések, szel-
lőztetőberendezések, elektrotechnikai berendezések, 
kábelek tárolására és kiadására szolgálnak majd. 

Talajkiemelés a tervezési szintig
Az Országos Atomenergia Hivatal november 30-án 
építési engedélyt adott a Paksi Atomerőmű 5. és 6. 
blokk létesítéséhez szükséges tervezési szintig történő 
talajkiemelés és víztelenítés kivitelezésére. A résfallal 
körbezárt területen belül, az 5. és 6. blokk épületei és 
építményei alatt, a munkagödör a tervezési szintre ki-
emelhető, a munkagödör víztelenítésével összhangban. 
A tervezési szintre történő talajkiemelés és víztelenítés-
re vonatkozó engedély megszerzésével újabb fontos 
területelőkészítési tevékenység kezdhető meg.

Élőben a Paks II. beruházásról
A Paks II. projekt a tervek szerint halad, a finanszírozás 
hosszú távon is megoldott, a majdani munkavállalók el-
helyezésénél fontos szempont, hogy Paks városára minél 
kevesebb teher háruljon, tájékoztatta a paksi városveze-
tést és az élő közvetítésnek köszönhetően a televíziónéző-
ket Rákóczi Péter. Társaságunk kommunikációs igazgatója 
Szabó Péter polgármester meghívásának eleget téve a 
képviselő-testület ülésén ismertette az elvégzett és napi-
renden lévő munkákat.

A hazánkban termelt villamos energia felét, a felhasznált 
áram harmadát jelenleg is a működő atomerőmű biztosítja. 
Az új blokkokkal Magyarország villamosenergia-ellátásának 
biztonsága nő, hiszen a kellő mennyiségű áram az ország-
határon belülről lesz biztosítható, így csökkentve hazánk 
importfüggőségét. A Paks II. projekt jelentősen hozzájárul 
a nemzetgazdaság növekedéséhez, illetve Magyarország 
biztonságos, megfizethető árú és klímabarát villamosener-
gia-ellátásának fenntartásához. Ezekkel a gondolatokkal 
indította részletes beszámolóját Paks város képviselő-testü-
letének decemberi ülésén Rákóczi Péter. 
A kommunikációs igazgató felhívta a figyelmet arra, hogy a 
Paks II. aktív szereplő a nemzetközi nukleáris közösségben, 
s a beruházás is nemzetközi együttműködésben valósul 
meg, mutatott rá Rákóczi Péter. Elmondta, hogy az orosz 
fővállalkozó mellett több amerikai, német, francia, svéd, 
osztrák, illetve már mintegy száz magyar cég is részt vesz 
benne. A turbinasziget szállítója az amerikai-francia GE–
Alstom konzorcium, az irányítástechnika szállítására pedig 
a német-francia Siemens-Framatome konzorcium szerző-
dött. Külön kiemelte, hogy más a politikai és más a szakmai 
színtér. Ez utóbbin változatlanul stabil a kooperáció, így a 
Siemens-Framatome is képes lesz a vezérlőrendszerek 
leszállítására változatlan műszaki tartalommal. 
Grandiózus a munkaterület, ahol a földrengésbiztonság 
növelését szolgáló talajszilárdítási munkákat novemberben 
elkezdték. Rákóczi Péter reményét fejezte ki, hogy az első 
szakasz a nyár végéig elkészül majd, amely lehetővé teszi, 
hogy minél hamarabb, akár már 2024 év végén sor kerül-
hessen az első beton öntésére. 

Elmondta, hogy a talajkiemelés a mínusz 5 méteres 
szintig történt meg, de a nukleáris hatóság már kiadta az 
építési engedélyt az ún. tervezési szintig történő talajki-
emelésre is. Zajlik a felvonulási épületek kivitelezése is, 
itt a legfrissebb engedélyt a számítástechnikai, elekt-
rotechnikai eszközök és vezérlőrendszerek raktárának 
megépítésére adta ki az Országos Atomenergia Hivatal.
Annak érdekében, hogy a lehető leggyorsabban garan-
tált legyen az elhelyezés, az építésen dolgozó munka-
vállalók számára a site közvetlen szomszédságában épül 
munkásszállás. A szükséges szolgáltatásokat a területen 
belül biztosítják. Ez – mint a kommunikációs igazgató 
rámutatott – azt a célt is szolgálja, hogy adott esetben a 
munkavállalók akár gyalogosan is meg tudják közelíteni 
a munkaterületet, így kisebb teher nehezedik majd a 
városra. 
Végezetül Rákóczi Péter azt emelte ki, hogy a Paks II. Zrt. 
célja, hogy egy olyan, a kor legszigorúbb elvárásainak 
megfelelő, kiváló műszaki színvonalú, biztonságosan 
működő erőmű épüljön fel, amely évtizedekig hozzá tud 
járulni Magyarország klímabarát villamosenergia-ellátá-
sához, lendületet adva a magyar ipar, kereskedelem és 
oktatás fejlődésének. 
Szabó Péter, Paks polgármestere megköszönte a 
részletes tájékoztatást, hozzátéve: bízik abban, hogy a 
továbbiakban is ilyen szoros lesz az együttműködés az 
önkormányzat és a Paks II. között. A felek abban marad-
tak, hogy a városvezetés tagjai rövidesen személyesen 
is ellátogatnak az építési területre.
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A Cernavodă Atomerőmű Románia 
egyetlen atomerőműve, az ország 
keleti részén, a Duna partján található, 
és az ország villamosenergia-terme-
lésének körülbelül 20 százalékáért 
felel. A létesítményben a kanadai 
AECL (Atomic Energy of Canada 
Limited) CANDU (Canada Deuteri-
um Uranium) reaktortechnológiáját 
használják. Ennél a típusnál mind a 
láncreakció szabályozásához, mind az 
aktív zóna hűtőközegeként nehézvi-
zet (deutérium-oxidot, D2O) használ-
nak, míg a szekunder kör hűtéséhez 
már könnyűvizet, (a paksi blokkokhoz 
hasonlóan) a Duna vizét hasznosítják.

Az 1970-es évek végén egy ötblok-
kos atomerőművet terveztek Cerna-

vodăba. 1982 júliusában kezdődött 
meg az első blokk építése, 1983 
júliusában a második blokké, majd a 
következő négy évben a 3-5. blokké. 
Az utóbbi négy blokk építési munká-
latait 1991-ben felfüggesztették, hogy 
az 1. egységre összpontosíthassanak. 
Az 1. reaktort 1996 közepén csatla-
koztatták az országos hálózathoz, és 
1996 decemberében meg is kezdte 
kereskedelmi üzemét. 2000-ben az 
akkori kormány úgy döntött, hogy 
a Cernavodă 2. blokk befejezése 
kiemelt prioritást élvez, úgy ítélték 
meg, hogy ez a legolcsóbb és leg- 
gyorsabb mód arra, hogy Románia 
számára további áramtermelő kapaci-
tást biztosítsanak, és az építkezés új-
raindult. A romániai közműszolgáltató 

Nuclearelectrica és a konzorciumra 
lépett kanadai AECL és olasz Ansal-
do Nucleare 2003-ban közösen látott 
neki a 2-es blokk befejezéséhez, 
végül négy évvel később, 2007 októ-
berében kezdett hálózatra termelni a 
Cernavodă 2-es blokkja. 

Mindeközben Románia továbbra sem 
tett le arról, hogy a 3. és 4. blokk 
felépüljön, a 2000-es években már 
megvalósíthatósági tanulmány is 
készült a létesítés optimális meg-
valósítására. Ez alapján az a döntés 
született, hogy a két blokk egyi-
dejű építése lenne gazdaságilag a 
legkedvezőbb. Keleti szomszédunk 
úgy tervezte, hogy a létesítményt 
üzemeltető Nuclearelectrica mel-

NUKLEÁRIS ENERGIA  
ALKALMAZÁSA ROMÁNIÁBAN
Keleti szomszédunk, Románia is az atomerőművet üzemeltető államok 
táborát erősíti és hozzánk hasonlóan tag a Franciaország által 2023-ban 
létrehozott EU-s pronukleáris szövetségben. És ugyan jelenleg csupán 
egy atomerőművük működik kereskedelmi üzemben, Románia is belát-
ta, hogy olcsón, biztonságosan és fenntartható módon csak atomener-
gia segítségével lehet villamos energiát termelni, így a meglévő létesít-
ményük bővítését tervezik.

Fontos megállapodásokat kötött Szijjártó Péter külgazdasági 
és külügyminiszter román kollégájával, Sebastian 

Burdujával 2023 novemberében a bukaresti útja során. 
Ennek értelmében a jövőben is számíthatunk Románia 

együttműködésére a magyar energiabiztonság garantálása 
terén: tovább fog növekedni a két ország közötti földgáz-

összeköttetés kapacitása, elkezdődik egy új villamosenergia-
összeköttetés előkészítése. Burduja energiaminiszter azt 

is leszögezte, hogy továbbra is szállíthatják Románián 
keresztül a Paksi Atomerőmű működtetéséhez szükséges 

nukleáris fűtőanyagot, ami Oroszországból komppal érkezik 
Bulgáriába, ahol azt vonatra rakják és Románián keresztül 

hozzák el Magyarországra.

lett külföldi energetikai cégekkel 
közösen létesüljön a két reaktor, ám 
a 2010-es években a befektetők – 
a német RWE, a cseh ČEZ vagy a 
francia GDF Suez – energiapiaci és 
gazdasági bizonytalanságokra hi-
vatkozva kiszálltak a projektből, ami 
más, potenciális partnerek keresé-
sére késztette a Nuclearelectricát. 
2013-ban a kínai állami nukleáris 
vállalat, a CGN (China General Nuc-
lear) jelezte befektetési szándékát, 
és szándéknyilatkozat is született az 
együttműködésről, de 2020-ban, az 
akkori román miniszterelnök, Ludovic 
Orban felmondta a kínaiakkal kötött 
egyezséget és néhány hónappal ké-
sőbb, 2020 októberében Románia az 
USA-val állapodott meg a két blokk 
befejezésének finanszírozásáról. A 3. 
és 4. blokk várhatóan 2030-31-ben 
fog kereskedelmi üzembe lépni, az 
utolsó, 5. blokk sorsáról egyelőre 
nem született döntés.

Szijjártó Péter és Sebastian Burduja találkozója Romániában. Forrás: Szijjártó Péter Facebook

A Cernavodă Atomerőmű vezénylőterme – Forrás: WANO 

A Cernavodă Atomerőmű – Forrás: Zlatko Krastev / Wikipedia
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A természettudományos tantárgyakat vagy szereti valaki, 
vagy nem, de az vitathatatlan, hogy nem csupán azoknak 
van szüksége rájuk, akik az adott tudományággal – például 
fizikával, kémiával – kívánnak a későbbiekben foglalkozni. 
Ha jól belegondolunk, segédtudományokként, más szak-
mák is jóformán „bevehetetlenek” nélkülük. Nem mindegy 
persze az sem, hogy kitől és milyen formában érkezik az 
információ, a tananyag, hiszen az előadó személyisége az, 
amely motivál, meghatároz. 

A Radioaktív Hulladékokat Kezelő Kft. (RHK Kft.) jelmondata 
olvasható a címben. A felelős munkavégzés mellett, melyet 
három telephelyen és egy kutatási helyszínen végez a 
cég, fontos megemlíteni az edukációt is, amellyel az ifjabb 
generációt célozza meg. A jelen tanulói ugyanis a jövőben 
dönteni fognak az egész országot érintő kérdésekben 
is. A fialatokkal való online és a személyes találkozások 
alkalmával az ismeretek bővítése, a felmerülő kérdések 
megválaszolása, illetve az e területet átszövő tévhitek 
eloszlatása izgalmas kihívás. Teljesen érthető módon, hisz 
nem egyszerű ennek a korosztálynak az érdeklődését 
felkelteni a radioaktívhulladék-kezelés iránt és nem titkoltan 
a természettudományok felé orientálni őket.

Az RHK Kft. szakemberei – minden pedagógiai érzéküket 
bevetve – igyekeznek eljutni a szakmai programjaikkal, 
projektjeikkel kapcsolatban álló települések általános és 
középiskoláiba, hogy maradandó élményekkel gazdagítsák 
a hallgatóságot és olyan ismeretekkel bővítsék a tudásukat, 
amelyeket a későbbiekben jól tudnak majd kamatoztatni 
akár felsőfokú tanulmányaik vagy munkájuk során is. 

E rendhagyó fizikaórákon a kulcsfontosságú témakörök 
közé tartozik a radioaktív hulladékok legfontosabb tulajdon-

ságai és ártalmatlanítási lehetőségei; a cég tevékenységé-
nek bemutatása; a sugárvédelem alapjai és a létesítmények 
üzemviteli fázisában alkalmazott lakossági sugárvédelem. 
Ezt a tartalmat kell tehát megtölteni annyi „színnel”, ameny-
nyivel csak lehet, annak érdekében, hogy bemutatásra 
kerüljenek a szakma szépségei, és nem mellesleg mindez 
párosuljon példamutatással, hogy az emberformálás szán-
dékáról már ne is beszéljünk. 

Ebben a sokrétű feladatban nagyban támaszkodunk a pe-
dagógusokra. A velük való együttműködést és a tudástára-
ink metszetét úgy kell kihasználni, hogy abból a résztvevők 
– kiváltképp a diákok – profitálni tudjanak.

Az órarendbe épített találkozókon kívül egész délelőttöket 
felölelő, magas színvonalú fizika- és kémiaversenyek elő-
készítésében és lebonyolításában is részt vesz a társaság, 
illetve pályaorientációs napokon is képviselteti magát, 
megragadva minden lehetőséget. Rá kell világítani ugyanis 
a természettudományok jelentőségére. Arra, hogy a min-
dennapi életünk, a korszerű műveltségünk, a civilizációnk, 
a kultúránk szerves része ez, így a szerepe is hangsúlyos a 
világképünk alakulásában, mely gazdagít bennünket.

A visszajelzések alapján hasznosak ezek a találkozások. 
A diákság szereti, ha kissé felborul a napi iskolai rutin, rá-
adásul új és érdekes ismeretek birtokába juthat. Az RHK Kft. 
szakembereit pedig mindig jó érzéssel tölti el, ha érdeklődő 
szemeket lát és előadásaival segíthet a világ egy izgalmas 
szeletét megismertetni. És ki tudja? Talán a „közönség” 
soraiból kerülnek ki a jövő radioaktívhulladék-kezelői…

Franckó Klára
RHK Kft.

JÖVŐNK BIZTONSÁGA, 
A JELEN FELELŐSSÉGE

Év vége  
a múzeumban
Különleges éve és programokkal teli ősze volt az 
Atomenergetikai Múzeumnak (AEM) 2023-ban. Ezek-
ről adunk hírt röviden.

Klímaexpón  
az atommúzeum

2023 októberében két napon is Győrbe utazott az AEM, hogy részt vegyen ter-
mészettudományos ismeretterjesztő edukációs tartalmaival a már harmadszor 
megrendezett klímaexpón, amely a tavalyi évben elnyerte a legnagyobb helyi 
rendezvénynek járó díjat háromnapos programjával. Nem is volt kérdés, hogy a 
megújult kvízekkel felszerelt interaktív tudáskapszula is utazik Győrbe az AEM 
csapatával, ahogy a VR-szemüvegek sem maradhattak ki a kalandból. Minde-
gyik virtuális és kiterjesztettvalóság-tartalom nagy népszerűségnek örvendett a 
programra érkező diákok és érdeklődők körében, hiszen a lehetőségek egész 
tárházát rejtették. Így körbenézhető volt a VR-szemüvegek segítségével a 
primer és a szekunder kör, az atomerőmű üzemi területe és a blokkvezénylő is, 
a tudáskapszula segítségével pedig megismerhető és könnyen befogadható 
volt az atomenergetika tudománya, a „Marslakók” és munkásságuk, valamint a 
Paksi Atomerőmű működésének főbb mérföldkövei is.

Országos Atomenergia Hivatal 
„Atomenergiáról 
– mindenkinek”
Ebben az évben is részt vettünk az 
OAH rendezvényén mind Miskolcon, 
mind Debrecenben. Szakmai kiállító-
ként a jól ismert (közönségkedvenc) 
aktivitásainkat is vittük magunkkal, 
azaz a VR-szemüvegeket és a kiter-
jesztettvalóság-tartalmakat rejtő inter-
aktív applikációkat is. A „hűhaélmény” 
ezúttal sem maradt el az atomerőmű 
üzemi területén virtuálisan szétnézők 
között, sokak csodálkoztak rá a szem-
üvegben látható Cserenkov-jelenség 
nyújtotta gyönyörű látványra, amely-
hez kapcsolódóan jellemzően és ezút-
tal is egy sor műszaki jellegű, kimon-
dottan a nukleáris energiatermelésre 
vonatkozó kérdés szokott felmerülni 
és merült is fel az érdeklődőkben. 
Különleges műtárgyakból és játékból 
sem volt hiány, sőt akár erőművet is 
építhettek a résztvevők.

2023. október 27-én ismét ellátogathattak az érdeklődők 
az Atomenergetikai Múzeumba is az Erőművek Éjszakája 
országos programsorozat alkalmával. A meghosszabbított 
nyitvatartás alkalmával tárlatvezetés, interaktív virtuális tar-
talmak és a „csináld magad” fizika is korosztálytól független 
lehetőséget kínált az ismeretszerzésre. A Múzeumok Őszi 
Fesztiváljához hasonlóan ezúttal is voltak, akik Paks és 
vonzáskörzetéhez képest távolabbról érkeztek, amit ezúton 
is köszönünk. Decemberben egy saját programon és egy 
kitelepülés során is találkozhattak velünk az érdeklődők a 
múzeumlátogatáson túl.

MVM Paksi Atomerőmű Zrt. 
Friss hírekért és aktualitásokért érdemes követni az Atomenergetikai Múzeumot mind a Facebookon, mind pedig a YouTube-csatornáján.

Adventi ünneplés 
a múzeummal

Varázslatos múzeum mottóval egy olyan ünnepnapot 
álmodtunk meg, ahol ezúttal is az volt a fő szempont, 
hogy tudományos ismeretterjesztő, de karácsonyváró 
köntösbe is bújtatott élményt szerezzen korhatártól 
függetlenül minden látogató. 2023. december 7-én 
délelőtt így a környékbeli általános iskolák diákjai 
érkeztek a téli csodaországgá változott múzeumba, 
míg délután a családoké volt a kétezer négyzetméteres 
kiállítótér. Szabadulószoba, meseolvasás, manófoglal-
kozás, kézműveskedés, fizikakísérletek, „állati jó” előa-
dás és számos virtuálisvalóság-eszköz sorakozott fel a 
múzeumban, de verklizene és régi karácsonyokat idéző 
hagyományőrző játékok is ellátogattak az Európában 
egyedülálló AEM-be. Csodás nap volt, honlapunkon és 
Facebook-oldalunkon egy fotóválogatás is készült a 
legjobb pillanataiból.

Erőművek 
Éjszakája



2524 2 0 2 3 .  d e c e m b e r

MUNKÁBAN

Lengyel Norbert
Korábban vízirendőr volt, most a Paks II. projektben dolgozik Lengyel Norbert. 
Feladata a beruházási területre vonatkozó létesítményvédelmi szabályok kidolgo-
zása, gyakorlati végrehajtásának ellenőrzése és az élőerős védelem felügyelete, 
koordinálása. Munkatársaival rendszeresen jelen van az építési területen. Mint 
mondja, munkája rengeteg kihívást rejt, az élőerős biztonsági struktúrát a folya-
matosan változó területi viszonyokhoz kell alakítani.

Ahogy megjelenik a Paks II. Atom-
erőmű építési területén Lengyel 
Norbert, már oda is lép hozzá az 
építkezésen dolgozó egyik alvállal-
kozó munkatársa, hogy egyeztessen 
vele az éppen aktuális, biztonsággal 
kapcsolatos kérdésekről. Éppen csak 
befejezi a mondatot és már fordul is 
oda a másik munkavállalóhoz, hogy 
egy újabb kérdést megválaszoljon. 
Az Általános Biztonsági Osztály 
élőerős biztonsági főszakértőjét jól 
ismerik az építkezésen, hiszen szinte 
naponta megfordul ott. 

– Kollégáimmal beruházásbiztonság-
hoz kapcsolódó feladatokat látunk el.
Ide tartozik többek között a társasági
bérlemények, a beruházási terület
úgynevezett élőerős őrzése, amelyet a
Paks II. projekt szerződéses partnerei
végeznek. Munkájukat napi szinten
ellenőrizzük, koordináljuk – mondja
Lengyel Norbert hozzátéve, a másik
hangsúlyos tevékenység a beruházási
területen létesítendő építmények kivi-
telezése során az MVM Paksi Atom-
erőmű Zrt. fizikai védelmi rendszerét
érintő kockázatok csökkentésére
irányuló intézkedések meghatározása
és a folyamatos kockázatmonitoring.

Minderről az orosz fővállalkozó mellett 
a Paksi Atomerőmű szakembereivel is 
rendszeres egyeztetés zajlik.

– Ez egy állandóan változó, fejlődő kö-
zeg. Ahogyan a beruházás életciklusa
változik, úgy a kockázatok is változ-
nak, növekednek. Feladatunk, hogy
ezeket azonosítsuk és a megoldási
alternatívákat kidolgozzuk.

– Előre kell gondolkodunk A, B, C és
D verzióban. Mérlegelni kell, hogy
mi várható, annak milyen kockázata
lehet, azt hogyan tudjuk elkerülni,
megoldani. És ha az egyik megoldás
nem megy, akkor helyette adnunk kell
további javaslatokat.

A biztonsági területen dolgozókra 
jellemző kikezdhetetlen szabály-
követés egyfajta szigorú attitűdöt 
feltételez, ám mint mondja, kommu-
nikációval nagyon sok mindent meg 
lehet oldani. Főleg olyan helyze-
tekben fontos ez, amikor a legtöbb 
azon múlik, hogy a munkavállalók 
mennyire együttműködők. 

– A beruházásbiztonságot fenn
kell tartanunk, a szabályokat be kell

FOLYAMATOS KONTROLLRA VAN SZÜKSÉG AHHOZ, HOGY A 
BIZTONSÁGOT FENNTARTSUK, EGYÚTTAL MEGFELELJÜNK A 

JOGSZABÁLYI ÉS HATÓSÁGI ELŐÍRÁSOKNAK, ELVÁRÁSOKNAK. 
AMIT MA ELVÁRÁSKÉNT MEGFOGALMAZUNK EGY MUNKAVÁLLA-

LÓNAK, AZT HOLNAP KETTŐ ÚJNAK IS EL KELL MONDANI, HISZEN 
FOLYAMATOSAN NÖVEKSZIK A LÉTSZÁM. ÉPPEN EZÉRT SOKAT 

TARTÓZKODUNK A TERÜLETEN ANNAK ÉRDEKÉBEN, HOGY PON-
TOSAN TUDJUK, HOL MI TÖRTÉNIK ÉS ISMERJÜK AZ ÁLLANDÓAN 

VÁLTOZÓ ÉPÍTÉSI TERÜLET MINDEN SZEGLETÉT.
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tartatnunk, ebből egy percig sem fogunk engedni. Mindezt 
azonban lehet fogyasztható köntösben is tálalni. Úgy is 
meg lehet fogalmazni az utasítást, hogy azt a végén valaki 
megköszöni, de úgy is, hogy elküld a fenébe. Ugyanazt 
kértem, csak más kommunikációval. Szeretnénk, ha 
mindenki átérezné, hogy a szabályok nem ellenük vannak, 
hanem értük.

A napi feladatok közül jelenleg a leghangsúlyosabb 
a területen dolgozók beléptetésének koordinálása – 
mondja Lengyel Norbert. A beruházási területet járva 
egyértelműen látszik a feladat eredője, hiszen egyre 
több munkagép, egyre több ember dolgozik a site-on. 
A nagyobb létszám több feladatot, szituációt jelent, új 
megoldási módokat követel. A szakember kiemeli, hogy 
a beléptetést a portán folyamatosan fejlesztik, hogy 
az kövesse a beruházás volumenét, és napi szinten 
egyeztetnek a beléptetésben dolgozókkal, hogy minden 
zökkenőmentes legyen. 

– Szerencsére minden reggel jókedvűen tudok bejönni dol-
gozni. Vannak napok, amikor több a feladat, de azt is úgy
élem meg, hogy egy olyan csapat része lehetek, amelyben
mindenki a közös célért, a biztonságért dolgozik.

Lengyel Norbert a Rendőrtiszti Főiskolán végzett, 
1999-ben kezdett vízirendőrként dolgozni. Végigjárta 
a ranglétrát: volt járőr, járőrvezető, majd szolgálatpa-
rancsnok is. 2008-tól tíz éven át a Paksi Vízirendésze-
ti Rendőrőrs parancsnokaként végezte a munkáját. 
Életében fontos szerepet játszik a sport, személyi 
edzőként is dolgozott, testépítésben versenyzett és 
egészen a magyar bajnoki címig jutott. A Paks II. pro-
jekthez két éve csatlakozott, mint mondja, azért, mert 
hiányzott az életéből egy új kihívás. – A dinamikusan 
fejlődő Paks II. projekthez komoly feladat alkalmaz-
kodni, de megéri.

A PAKSI BERUHÁZÁS EGY FOLYAMATOSAN VÁLTOZÓ PROJEKT,  
ÚJ MUNKAVÁLLALÓKKAL, ÚJ CÉGEKKEL ÉS ÚJ KIHÍVÁSOKKAL, 

AMIKET NAPI SZINTEN MEG KELL OLDANUNK. EHHEZ NEM ELÉG 
AZ ÉN, VAGY A MUNKATÁRSAIM SZEMÉLYE. EHHEZ KELL AZ ÖSZ-

SZES ITT DOLGOZÓ, HOGY MINDENKI ÉRTSE A CÉLT ÉS AZ AHHOZ 
KAPCSOLÓDÓ, BIZTONSÁG SZEMPONTJÁBÓL MEGHATÁROZÓ 

TUDATOSSÁG SZÜKSÉGESSÉGÉT. 

A paksi bővítés egy igazi nemzetközi nagyberuházás: nem-
zetközi együttműködésben valósul meg, hiszen az orosz 
fővállalkozó mellett több amerikai, német, francia, svéd, 
osztrák, illetve több mint 100 magyar cég is részt vesz 
benne. 

2020-ban a Roszatom a tendergyőztes német Bauer épí-
tőipari vállalatot és annak magyar leányvállalatát bízta meg 
a Paks II. projekt megvalósításához szükséges speciális 
mélyépítési munkákkal.

A BAUER Ag. (Aktiengesellschaft, vagyis részvénytár-
saság) egy építőipari és gépgyártó vállalat, székhelye a 
németországi Schrobenhausenben, Felső-Bajorországban 
található. A cég fő tevékenysége többek között komplex 
munkagödrök, alapozási munkák kivitelezése, valamint 
az ehhez szükséges gépek fejlesztése és gyártása. 

A 2022-es adatok szerint mintegy 12 ezer alkalmazott 
dolgozik közvetlenül a Bauer cégcsoportban.

A német cég elődjét 1790-ben(!) alapították, ahol több mint 
egy évszázadon keresztül főleg rézműves munkákkal fog-
lalkoztak, részt vettek sörfőzdék létrehozásában, rézzel dol-
gozva tetőfedő munkákat végeztek, és háztartási eszközöket 
gyártottak. Az 1900-as évek elejétől fokozatosan változott a 
cég profilja, eleinte kútfúrással és -építéssel, valamint vízel-
látó rendszerek kivitelezésével foglalkoztak, majd később 
áttértek az alapozásra, mélyépítésre szakosodott mérnöki 
tevékenységre. Igazán nemzetközivé a ’80-as évektől vált a 
Bauer csoport a gépgyártás és a mélyépítés területén. 

A vállalatcsoport tevékenysége napjainkban három részre 
tagolódik: a speciális mélyépítés, a gépgyártás és külön 
egy természeti erőforrások megőrzésével és védelmével 
foglalkozó. Az építőipari szegmens speciális alapozási 
szolgáltatásokat nyújt, és világszerte alapozási és földmun-
kákat, résfalazást és talajszilárdítást végez. A gépgyártás 
a speciális alapozáshoz, valamint a természeti erőforrások 
feltárásához, bányászatához és kitermeléséhez szükséges 
berendezések teljes skáláját kínálja. Megkerülhetetlen 
szereplője a tengerentúlon is a szénhidrogén-kitermelési 
projekteknek, elég csak a mélytengeri fúrásokra gondolni. 
A harmadik szegmensben a Bauer több üzletággal és 
leányvállalattal van jelen a fúrási szolgáltatások, a környe-
zetvédelmi szolgáltatások, a mesterséges vizes élőhelyek, 
a bányászat és a rehabilitáció területén. 

A Bauerhez a világon számos különleges alapozási projekt 
kötődik: ilyen például a dubaji Burdzs Kalifa vagy a Hong-
kong–Csuhaj–Makaó-híd, a szentpétervári Lahta Központ 
felhőkarcoló, de a vállalatcsoport nyert már megrendelést 
a rijádi Dzsidda-torony projektben és a szintén szaúdi 
Neom okosváros építésében is. 

A német anyacég magyar leányvállalata, a Bauer Magyar-
ország Kft. 1990 óta a speciális mélyépítési piac egyik 
meghatározó szereplője itthon. A BAUER Magyarország 
Speciális Mélyépítő Kft. 1997-ben került az anyacég 100%-os 
tulajdonába. A társaságcsoport tagjaként a magyarországi 
Bauer nemcsak a hazai mélyépítési munkálatok résztve-
vője, hanem már világszerte is számos sikeres projektet is 
maga mögött tudhat – többek közt olyan országokban, mint 
Egyesült Királyság, Jordánia, Dubaj, Panama, USA, Kana-
da, Oroszország, Vietnám, Svájc vagy Olaszország. Itthon 
is számos létesítmény sikeres alapozása fűződik a Bauer 
nevéhez, így például a Dürer-park második irodaháza, az 
épülő Zugló Városközpont, a MOL Campus vagy a Kopa-
szi-gátnál létesülő BudaPart városnegyed. 

A résfal és a  
talajszilárdítás  
kivitelezője – A

A Bauer központja Schrobenhausenben. Forrás: bauer.de

Alapozási munkák a Burdzs Kalifa építésénél. Forrás: bauer-grundlaggning.se
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sakk és fallabda
Októberben rendezték meg az 52. Villamosenergia-ipari 
Sakktalálkozót és a 10. Villamosenergia-ipari Fallab-
da-találkozót Szolnokon. Az elsőn az egyéni sakkver-
seny zajlott, míg fallabdából 3 órás pályapróbára volt 
lehetősége a résztvevőknek. Az egyéni sakkverseny 26 
fő részvételével zajlott, akik 9 fordulós svájci rendszer-
ben megmérkőzve mérhették össze erejüket egymás-
sal. A Paks II. Zrt.-t Gángó Ádám képviselte, akinek az 
amatőr kategória 3. helyezését sikerült megszereznie. 
A 62 fős fallabdaversenyen a Társaság 3 kategóriá-
ban képviseltette magát 3 fővel: az F40 kategóriában 
Nyárádi Balázs a 2. helyezést érte el, az F30 kategóriá-
ban Kovács István Soma a 7. helyen végzett, valamint F 
kategóriában Rádi Róbert Dániel a 4. helyen zárt.

kerékpár
A Paks II. Zrt. munkatásai egyénileg és PoVVER1200 néven csapatként is részt vettek az idei „Bringázz a munká-
ba!” kampányban, amely 2023. szeptember 19. és október 22. között a Magyar Kerékpárosklub szervezésében 
valósult meg. A kampány célja, hogy rávilágítson egy praktikus közlekedési eszközre, a kerékpárra. A megkö-
zelítőleg száz, cégként induló szervezet közül a Paks II. Zrt közössége a felső harmadban végzett. Mindezt hat 
kitartó bringás kolléga érte: Várszegi Eszter, Lukács Bence, Mész Tamás, Szakadát László, dr. Makai Ambrus és 
Ángyán Gergely.

vitorlázás
Kétszáznegyven fő versenyzett csapatokban kalóz és nagyhajós kategóriában az idei, hagyományos balatonfüredi Villamos- 
iparági Vitorlás Találkozó. A verseny első napján a gyengeszeles időjárás a második napra sem változott, a verseny végére 
teljesen leállt a szél. A versenyen 18 kalóz hajó és összesen 33 nagyhajó indult.
A Paks II. Zrt. nagyhajós csapatai az erős versenyben a középmezőny elején értek célba. Kalóz osztályban a csapatnak az 
összesített 2. helyezést sikerült elérnie. A csapatok tagjai: Bardon József, Dobler Csaba, Fenyvesi Csaba, Hadházi Balázs, 
Horváth Szabolcs Zoltán, Kiss Zoltán, Kollár Károly, Pásztor Imre, Seres Péter, Seres-Szécsényi Andrea, dr. Sümegi Péter, 
Szabó Péter, Szarvas Bence, Szarvas Krisztián.

kosárlabda
Vegyes kategóriában az első helyen, férfi kategóriá-
ban a Mátrai Erőmű mögött a második helyen végzett a 
Paks II. Zrt. csapata a Mátra Energia Kosárlabda Kupán, 
amelyen negyedik alkalommal vettek részt a Társaság mun-
katársai. A novemberi eseményen, Gyöngyösön a MVM DÉ-
MÁSZ Áramhálózati Kft., a Mátrai Erőmű Zrt., az MVM ERBE 
Zrt. és a Szadai Szöcskék kosárlabdacsapataival mérkőztek 
meg a Paks II-esek. A csapat tagjai: Rádi Róbert Dániel, 
Székely Bernadett, Vörös Csaba, Tarlós Márton Gábor, Pach 
Péter, Pach Péter Balázs, Gángó Ádám, Varga Edvin, Hor-
váth Szabolcs Zoltán, Nagy Balázs és Vörös Ferenc Zsolt. 

teke
Októberben a Villamosenergia-ipari Teketa-
lálkozón mérették meg magukat a Paks II. Zrt. 
dolgozói. A Tatai Olimpiai Központban 148 fő, 
összesen 45 csapat versengett, valamennyi 
versenyző 50 gurítást teljesített. A Paks II. Zrt. 
csapata harmadik alkalommal vett részt a talál-
kozón, az idei évben Rippert-Baldauf Mónika, 
Berkes Dániel, Eck András József, Szabó Dávid, 
valamint Nyírő János képviselte a Társaságot. 
Az eredményeket több kategóriában – egyéni-
ben, csapatban, vegyes-párosban – is értékelve 
munkatársaink a középmezőnyben végeztek. 
A Paks II. Zrt. csapata érdemelte ki a legfiatalabb 
csapat különdíját.Sp
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Kávészünet 
dr. Németh Gabriellával

Gabival gyakorta beszélgetünk a folyosón, de azt csak 
most tudtam meg, hogy nemcsak tősgyökeres paksi 
család gyermeke, de Pakson is született. Tanáraira 
is jó szívvel emlékszik vissza: a zeneiskolában Hanol 
Ferencné zongorázni, a gimnáziumban Szentesi Alajos 
kosárlabdázni, Gálosi János az irodalom és a történelem 
szeretetére tanította. – Szüleim fontosnak tartották a ze-
nei képzésemet, ezért tíz évig zongoráztam és szolfézsra 
jártam. Ági néni látott bennem tehetséget, meg is ke-
reste anyukámékat, hogy zenei pályán tanuljak tovább. 
De én akkor nem akartam zongoraművész lenni – vázol-

ja fel a muzsikás időszakot. Énekkaros is volt sokáig, a 
szopránt erősítette. (Társaságunk egyik karácsonyi ren-
dezvényén a munkatársakból alakult alkalmi kórusban 
hallhattuk őt is. – a szerk.) A zene szeretete a mai napig 
él benne. Olyannyira megmaradt a komoly dallamoknál, 
hogy kikapcsolódásként klasszikusokat hallgat, és akár 
egész napos hangversenyekre is (például Budapesti 
Wagner-napok) ellátogat a Müpába.

Középiskolás évei alatt óriási sportélet folyt a Vak 
Bottyán Gimnáziumban Szentesi tanár úr irányításá-

Gyerekkorát Pakson a zene és a sport határozta meg. Szegeden tanári diplomát 
és környezetvédelmi szakjogász mesterfokozatot is szerzett. A közigazgatásban 
eltöltött 17 év alatt a ranglétra minden fokát bejárta. Jelenleg a társaság jogi 
tanácsadója, valamint az üzemi tanács tagja. Szabadidejében évek óta kutatja 
családja és a dunakömlődi svábok történetét… Lehet, hogy inkább hosszú kávét 
kellett volna kérnünk?
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val, rendszeresen jártak meccsekre, ahol Gabi centert 
játszott. A Paks II.-nél vissza is tért kicsit ehhez a lab-
dasporthoz, ám elmondása szerint az érzés és lendület 
már nem volt a régi.

Gimnázium után sokrétű érdeklődése a jogra vitte 
volna, ahova elsőre nem jutott be, így a Szegedi Tu-
dományegyetemen elvégezte a magyar–történelem 
szakpárt. Közben nem adta fel jogász álmait sem, a 
szakot szintén a „napfény városában” végezte el. 
Az egyetem után is a megyeszékhelyen maradt, és 
egy jó ajánlat révén hamar a közigazgatásban találta 
magát, ahol hatósági ügyintézőként kezdett dolgoz-
ni, majd, amikor létrehozták a régiós közigazgatási 
hivatalokat, felkérték Bács-Kiskun, Békés és Csongrád 
megyékben az újonnan megalakuló osztályok vezeté-
sére. – Ugyancsak feletteseim biztatására kezdtem el 
tanítani a szakvizsga után. Az Országos Közigazgatási 
Vizsgabizottság elnöke, tagja lettem, illetve az alap- és 
szakvizsga modulok oktatója a Nemzeti Közszolgá-
lati Egyetemen – fejti ki. Amikor szabadsága engedi, 
manapság is vizsgáztat felkérésre, de oktatni jobban 
szeret. Kormányhivatali munkája mellett nagyon érde-
kelte a környezetvédelem, ezért újra iskolapadba ült. 
Távolról is figyelemmel kísérte szülővárosa történéseit 
és az akkortájt induló Lévai-projektet. Ezt a beruhá-
zást választotta szakdolgozatának témájául is, majd az 
eredményes államvizsga után jelentkezett a társaság-
hoz, az Általános Jogi Osztályon dolgozik belépése óta.

Gabi a munkái mellett nem hobbiból kezdte el a genea-
lógiát, számára a családfakutatás belső indíttatásból 
jött. – 3-4 éves lehettem, amikor szüleimmel rend-

szeresen utazni kezdtünk Ausztriába, Sauerbrunnba, 
ahol a dédpapám és a dédmamám éltek. Gyermekként 
nem értettem, hogy miért nincs együtt a család. Mi 
történt velük? Miért „vitték el” a dédszüleimet, miköz-
ben egyetlen gyermekük és a szüleik itt maradtak? 
Hiteles információkra volt szükségem az ő múltju-
kat illetően, ezért kutatásokba kezdtem – részletezi 
motivációját. Mint megtudom, a genealógia roppant 
időigényes, bonyolult munka, speciális ismereteket is 
igényel: latin nyelvtudást, földrajzi, történelmi tudást, 
a politikai viszonyok ismeretét. Az anyakönyvek 
ráadásul közhitelű dokumentumoknak számítottak, 
mivel 1895. október 1. előtt állami anyakönyvezés 
nem létezett. Digitális adatbázisok használatára is 
előfizetett, hogy a korabeli sajtót olvashassa, valamint 
tagja lett a Magyarországi Németek Családfakutató 
Egyesületének is. Gyűjtőmunkáival több alkalommal 
nyert díjat országos pályázatokon is. Kutatásainak 
eredményei nyomtatásban magyarul és németül is 
megjelentek, terve egy könyv kiadása a kömlődi svá-
bokról. Szintén ezen témakörben tart majd előadást 
2024 elején a Paksi Városi Múzeumban az igazgató 
felkérésére.

Boldogan meséli, hogy megkapta a szekszárdi Wosins-
ky Mór Megyei Múzeum igazgatójától azt a Támogatói 
nyilatkozatot, amellyel most már tudományos célú 
kutatást is végezhet. Ez még nagyobb inspirációt ad 
neki, mert így a számára korábban hozzáférhetetlen 
dokumentumokba is bepillanthat. Lánya más terü-
leten kamatoztatja tudását, ő ugyanis angol nyelven 
végzi az általános orvosi egyetemet Marosvásárhe-
lyen, hatodéves és kardiológus szeretne lenni.



 3332 2 0 2 3 .  d e c e m b e r

Pálfi Zsuzsanna az Általános Biz-
tonsági Osztály humánbiztonsági 
munkatársa, továbbá a Madocsai 
Református Egyházközség beosz-
tott lelkipásztora vallásos családból 
származik, ezért természetes volt 
számára, hogy hittanórákra, tábo-
rokba járt és konfirmált. A megté-
rését is ennek köszönheti, hiszen 

– ahogy maga is mondja – a hit hal-
lásból van. Amikor úgy érezte, hogy 
szüksége van valakire, mindig tudta, 
hogy merre keresse. – Különbséget 
teszek aközött, hogy valaki vallásos 
vagy hívő ember – mondja az isten-
tiszteletet követő beszélgetésünk 
elején, majd folytatja:  

– Sokak csupán hagyományból járnak 
templomba és nevelik eszerint 
gyermeküket, de ebből is tud később 
erősebb kapcsolat létrejönni. Azok 

az igemagvak, melyeket sikerül egy 
lelkipásztornak vagy hitoktatónak 
elültetnie, remélhetőleg egyszer 
kikelnek. Hívővé akkor válik az em-
ber, amikor nemcsak külső nyomás 
hatására vagy megszokásból, hanem 

belső késztetésből, saját meggyő-
ződése alapján szeretne Istennel 
lenni – fejti ki. Zsuzsónál a gimnázi-
um idején jött el ez a pillanat. Sokat 
kereste önmagát, voltak küzdelmei, 
mint minden tinédzsernek, ezért 
egy vasárnap már nem kötelező 
jelleggel, hanem önszántából ment 
templomba.

Egy alkalommal úgy érezte, Isten őt 
is a lelkipásztori szolgálatra hívja, 
amit vonakodva, de végül elfogadott. 
A pályaválasztás során nem is volt 
kérdés: a Károli Gáspár Református 
Egyetem Hittudományi Karát jelölte 
meg. Belelátva aztán a lelkipásztori 
hivatás nehézségeibe és öröme-
ibe, úgy döntött, hogy főállásban 
nem kíván elhelyezkedni benne, de 
elszakadni sem szeretne tőle teljes 

egészében. Így jött a lehetőség, hogy 
otthoni gyülekezetének beosztott 
lelkipásztora legyen. – Istentisztele-
teket, esküvőket, keresztelőket és 
egyéb gyülekezeti alkalmakat tartok 

– mesél jelenlegi szolgálatairól.

Közös nevező

Advent van, a várakozás, 
az elcsendesedés 

időszaka. Hamarosan 
égni fog mind a négy 

gyertya a koszorún: a hit, 
a remény, az öröm és a 

szeretet fényei. Közeleg a 
kereszténység egyik nagy 
ünnepe, karácsony, Jézus 
Krisztus földi születése. 

Ezen alkalomból  
Pálfi Zsuzsannával,  

Horváth Miklós Dénessel 
és Krickij Szergejjel 

beszélgettünk a hitről. 

Számomra az a szép ebben a szolgálatban,  
hogy az Úr hívott el és tett alkalmassá rá,  
nem én magam. Az ige hirdetését pedig  

a testvérek úgy tudják elfogadni tőlem, hogy  
azt nem én mondom, hanem Isten rajtam  

keresztül üzen nekik.



A hit minden 
nehezebb 

élethelyzetben 
jó támasz, de 

amikor öröm van 
és egyensúly, 
akkor is segít, 

pluszt ad. Minden 
több általa, a hit 

kincs. 
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Zsuzsó az egyetem után – párjával 
együtt – haza akart költözni. A Paks 
II. Zrt.-nél betöltött munkaköre nem 
idegen számára, hiszen a budapesti 
évek alatt egy információbizton-
sági cégnél vállalt munkát, ahol 
bizalmas adatokat kezelt. – Isteni 
kegyelemként éltem meg, hogy 
újra a család, a barátok és a gyüle-
kezet közelében lehetek. Pesten 
gyökértelennek, hontalannak 
éreztem magam – számol be akkori 
érzéseiről. Igaz, hosszabb idő után, 
de végül férje, Márk is el tudott he-
lyezkedni a környéken, akivel idén 
nyáron házasodtak össze. – „Min-
den dolgotok szeretetben menjen 
végbe.” (1 Korinthus 16,14) Ezt az 
igét választottuk az esküvőnkre. 
Feltétel nélkül szeretni valahol a 
legkockázatosabb és legnehezebb 
dolog, hiszen az igaz szeretet 
nem egy érzés, hanem egy döntés, 

amely mellett nap mint nap el kell 
kötelezni magunkat – magyarázza. 
Fontosnak tartja, hogy a feszültebb 
pillanatokban is szeretettel viszo-
nyuljanak és szóljanak egymáshoz. 
Ebben – ahogy sok minden másban – 
Isten van a legnagyobb segítségük-
re. Nem utolsósorban könnyebb 
így esketnie, hogy azonosulni tud a 
szolgálattal. Férjével most azon dol-
goznak, hogy le tudjanak telepedni 
Zsuzsó szülőfalujában, Madocsán.

Közösségükről elárulja, hogy egy 
erős és jó gyülekezetnek számíta-
nak a megyében. Lakosságarányo-
san szép számban járnak rend-
szeresen templomba. Az utolsó 
statisztika szerint a madocsaiak 
42%-a vallotta magát reformátusnak, 
ami kimagasló, de ez abból is fakad, 
hogy a településen csak református 
templom van. Azt sajnálja, hogy 

nagyon kevesen vannak a férfi 
hívek, régebben nagyobb létszám-
mal képviseltették magukat. Nehéz 
megszólítani a fiatalokat is, de abból 
a szempontból jónak mondható a 
helyzetük, hogy református lett a 
falu iskolája, ezáltal pedig nemcsak 
a gyermekeket, de szüleiket is köny-
nyebb elérni.

Mindegyik egyházi ünnep fontos neki, 
de talán a húsvét az, ami megérteti 
vele, hogy mit tett értünk az Úr. Kará-
csony kapcsán pedig egy igét idéz:

– Ez a lelki gazdagságról szól. Azt 
fejtettem ki ennek kapcsán egy 
prédikációmban, hogy milyen is 
igazából gazdagnak lenni. Hiszen 
lehajolt hozzánk a Magasságos, 
hogy megérthessük őt, és ezáltal fel-
emeljen az ő gazdagságába – zárja 
gondolatait.

Horváth Miklós Dénes szülei is 
keresztény vallásúak voltak, csak 
más-más egyház tagjaiként. Amíg 
édesanyja evangélikus istentiszte-
letre, addig Miklós és testvérei – a 
korszaknak megfelelően, édes-
apjuk római katolikus vallását 
követve – misére jártak apukájuk-
kal. Otthon is az életük része volt 
a vallásgyakorlás, a közös asztali 
és esti imák viszonylag állandóak 
voltak. – Leány ikertestvéremmel 
egész kiskorunkban a világunk ré-
sze volt már a Jézuska, a barátunk, 
aki ajándékot hoz és akit bármikor 
elő is lehetett rángatni, főleg igaz-
ságot tenni köztünk. Elsőáldozás 
után meg már nagyon pontosan 
tudtuk és soroltuk is a bűnöket, 
persze leginkább a másikét. Jé-
zuska velünk élt, majd Jézus lett, 
sőt, Jézus Krisztus, és csak néztem 
egy nagyot, amikor kiderült, hogy 
a Krisztus nem is a családneve – 
részletezi kedves emlékeit buda-
pesti munkatársunk.

Döntő volt és felejthetetlen számára 
a kamaszkorában több évig végzett 
rendszeres ministrálás a Mátyás- 
templomban bátyjával és az ő piarista 
osztálytársaival, akik bevették társa-
ságukba. – Okosak voltak egytől egyig, 
rengeteg ragadt rám tőlük, a jókedvű 
és bátor kiállásukból. Tetszett, hogy 
nem csak suttogtak a hitről – idézi 

fel. Érdeklődésemre elárulja, hogy az 
1970-es években nem volt magától 
értetődő és természetes, hogy valaki 
nyílt hitéletet éljen, inkább amolyan 
rejtőzködőt. Szerencsés volt, se 
KISZ, se katonaság, se párt, se egyéb 
alternatíva nem tudta eltéríteni 
vallási meggyőződésétől. – Ha elha-
nyagoltam, hiányzott, ha bántották, 
az engem is bántott, és megvédtem, 
mert egyszerűen ezt kellett tennem 

– erősít rá hitének fontosságára a cég 
vezető létesítési szakértője.

Huszonhat éves volt, amikor egyszer 
beült a Szent István-bazilikába 
egy esti misére, és akkor, ott pont 
azt a hangot hallotta, amire fiatal 
felnőttként vágyott és szüksége volt. 
Mindez annyira lenyűgözte, hogy 
több mint harminchat évre ott is 
maradt dr. Farkas Attila lelkiatya, 
művészettörténész, érseki tanácsos 
széles, majd szűkebb közösségében. 

Az atya, egészen a múlt évben bekö-
vetkezett haláláig, jóban-rosszban 
kísérte őt, barátok voltak a hitben. 
Napjainkban a közel eső, Batthyány 
téri Szent Anna-templomot látogatja, 
nyáron pedig Balatonfüreden jár mi-
sére, ahol az idő nagy részét töltik a 
családdal. Utazásai során is rendsze-
resen betér Isten házába.  

– Ismerős helyek, szinte mindenfelé, 
templomok, kápolnák, székesegy-
házak, dómok, katedrálisok, ezért 
is jó katolikusnak lenni, mindenhol 
otthon tudsz lenni bennük egy kicsit, 
nem csak építészeti szépséget jelen-
tenek. Mindegyikben ugyanaz van, 
amiért az ember minden vasárnap is 
elindul otthonról – jegyzi meg.

Mert ismeritek a mi Urunk Jézus Krisztus kegyelmét;  
hogy gazdag létére szegénnyé lett értetek, hogy ti az ő 

szegénysége által meggazdagodjatok.
(2 Korinthus 8,9)
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Szóba kerül a 2023 őszén készült 
statisztika is, mely a hívők számá-
nak csökkenését mutatja hazánk-
ban. Miklós sem tartja mellékesnek 
a keresztények lakossági arányát, 
de nem tapasztalja, hogy komo-
lyabb hitehagyás lenne az utóbbi 
tíz éveben. – Sőt, szentmisére talán 
még többen is járnak, mint koráb-
ban, és ahol én megfordulok, ott 
sok a fiatal is. Ők általában nem 
a formális keresztények, hanem 
igencsak aktívak. Az én időmben 
sokkal kevesebben voltunk – 
mondja a két lányát szintén a vallás 
útján elindító édesapa. Azt érzékeli 
és nem örül neki, hogy romlik a 
történelmi egyházak megítélése. 
Megoldásnak a szembenézést 
tartja a külső és belső okokkal, 
valamint a felfrissülést a Szentlé-
lek segítségével. – Ennél nagyobb 
esély nincs, ami meg ennél keve-
sebb, az biztosan nem elég – teszi 
hozzá.

Az adventről ekképp gondolkodik: 
– Nem jó, ha csak úgy beesünk a 
karácsonyba. Fel kell rá készülni, fel 
kell tölteni a türelem zsákot! A hét-
köznap hajnali rorate misék, az esti 
gyertyagyújtás a koszorún, imádság, 
lélekrendezés mind-mind a felké-
szülés régen ajánlott és kipróbált 
elemei – sorolja. Miklós ezeken 
túlmenően adventi reneszánsz és 
barokk egyházi zene hallgatásával 
is hangolódik az ünnepekre, így az 
ekkortájt tapasztalható „bolondok 
háza” elviselhető, sőt… 

Végül azon kérdésre, hogy mely 
példázatot választaná karácsonyra 
a Bibliából, a következőt feleli:  

– Karácsony a remény születése, 
a reményről pedig a tékozló fiú 
példázata jut rögtön az eszembe. 
Maga Jézus mondja el az ember-
nek az Atya legfontosabb üzenetét, 
hogy szeret és hazavár mindenkit. 
Sőt, megünnepli, ha belátjuk dolga-
inkat és hazatérünk hozzá.  

„…És útra kelve el is ment az apjá-
hoz. Még távol volt, amikor apja 
meglátta őt, megszánta, elébe 
futott, nyakába borult, és megcsó-
kolta őt.” (Lukács 15,20) – mondja 
el, majd hozzáfűzi:  

– Sohasem késő!

A paksi Jézus Szíve katolikus 
templomnál találkozunk Krickij 
Szergejjel, ide jár vasárnaponként 
misére. A Paks II. Zrt. szakfordí-
tó-tolmács főszakértője Kárpátalján, 
Beregszászban nőtt fel, ott végezte 
az általános iskolát. Szülei válása 
után nagyszüleinél laktak itt 1988-
tól, nagymamája magyar. – Tudni kell 
mamámról, hogy gyermekként zár-
dában nevelkedett és apácának ké-
szült, vagy inkább készítették. Aztán 
jött a II. világháború és megváltoztak 
a tervek, az élet. Ha apácának ment 
volna, meg sem születek – mondja a 
rá jellemző mosollyal az arcán. Mivel 
nagymamája mélyen vallásos volt, 
látogatta a templomot, rendszeresen 
imádkozott, gyónt, áldozott, így ért-
hetően gyermekeit is eszerint nevel-
te. Pedig az egykori Szovjetunióban 
kemény retorzióval járt a hitgyakor-
lás. – Mesélte nekünk, hogy valami-
kor az ’50-es években, felismerhe-
tetlenül beöltözve egyszer misére 
ment, a rá következő napon pedig 
már jelentkeztek is a rendszer ügy-
nökei, és mondták neki: „Ha ezt még 
egyszer megpróbálja, nem lát többé 
napvilágot”. Ezt megfogadta, és csak 
a Szovjetunió ’91-es szétesése után, 

hosszú szünetet követően kezdett 
újra aktív vallási életet élni – idézi fel 
nagyanyja történetét alig észreve-
hető akcentussal. Szergej tizenkettő, 
húga kilenc lehetett, amikor megke-
resztelték őket görögkatolikusnak, 
természetesen ez is a mamának volt 
köszönhető.

Családjuk számára a ’90-es évek 
eleje egy kifejezetten nehéz időszak 
volt Kárpátalján. A nagyon magas 
infláció mellett az emberek hóna-
pokig, akár egy évig sem kaptak 
fizetést. – Jól emlékszem, ahogy 
nyugdíjas nagymamám kötötte a 
zoknikat és kesztyűket, édesanyám 
pedig, aki délutánonként nevelő 
volt egy bentlakásos iskolában, a 
vásárosnaményi piacon árulta őket 
délelőtt, majd ment a munkahelyé-
re, ahol hónapokig egy fillért sem 
kapott. De túléltük Isten segítségé-
vel – festi le a kort, amelyben a hit 
nyújtotta a támaszt nekik.

Volt egy másik támasz is: Szergej 
még gyerekként megszerette a har-
monikát, a beregszászi művészeti 
iskolában kezdte elsajátítani a hang-
szer fortélyait. Ezután jelentkezett 

az Ungvári Zeneművészeti Szak-
középiskolába, ahol a négyéves 
képzést három év alatt végezte 
el. Innen kiváló eredménnyel 
nyert felvételt a Donyecki Állami 
Zeneakadémiára. Egy ideig taní-
tott is az akadémián, majd koráb-
bi ungvári középiskolájában, mel-
lette pedig fordításokat is vállalt. 
Jelenleg is minden szombaton 
tart órákat Budapesten, a Weiner 
Leó Katolikus Zeneiskola AMI és 
Zeneművészeti Szakgimnázium-
ban. A harmonika iránt érdeklő-
dők már találkozhattak nevével 
városunkban is, hiszen Az Ifjú 
Harmonikásokért Alapítvány ku-
ratóriumi tagjaként harmonika-
kurzusok, koncertek, nemzetkö-
zi rendezvények szervezésében, 
fellépéseken is részt vesz.

2015 nyarán kapott szakfordí-
tó-tolmács állásajánlatot Pakson 
a beruházás kapcsán az egyik 
orosz cégnél – családját még 
ez év őszén magával hozta –, 
majd tavaly csatlakozott a Paks 
II. Zrt.-hez. A hit fontosságát 
igyekszik ő is továbbadni három 
gyermeküknek, de nem szeret-
ne erőltetni semmit, négyéves 
kislánya és nyolcéves fia így is 
elkíséri őt vasárnap. Arról is 
mesél, hogy nagyobbik, tizenhét 
éves fiát még Donyeckben ke-
resztelték, ő ortodox, kisebbik 
fia viszont a Jézus Szíve-temp-

lomban kapta meg a katolikus 
keresztséget. Hasonló helyzet 
a nagymama családjában is volt, 
ahol négy testvér görögkatoli-
kus, míg a mama római katoli-
kus lett. Szergej is járt mindkét 
gyülekezet alkalmaira fiatalon. 
A két egyház között a szertar-
tásokban és a templomokban 
is van eltérés: a görögkatolikus 
templomban sok ikon van, a 
liturgia hosszabb, hasonlít az 
ortodox szertartásra, és közben 
csak énekelni lehet, mert az 
emberi hangot tartják a legtöké-
letesebb hangszernek, amelyet 
az Úr teremtett.

A gyerekkori karácsonyokra 
visszaemlékezve felidézi, hogy 
nagy volt a készülődés náluk, a 
tágabb család gyűlt össze ilyen-
kor. Kárpátalján is hagyomá-
nyos magyar étkek kerültek az 
ünnepi asztalra: halászlé, rántott 
ponty, bejgli. Magától értetődő 
volt, hogy az éjféli misére is 
elmentek. A jelenlegi háborús 
helyzet nem teszi lehetővé, 
hogy édesanyját meglátogassák 
Beregszászban, húga pedig az 
Egyesült Államokban él. – Most 
nagyon bonyolult a helyzet, és 
ha elmennék anyukámhoz, már 
nem biztos, hogy visszaenged-
nének. Talán most ő jön hozzánk 

– zárja gondolatait.

Jótékonyság
Kismotor, hintaló, társasjátékok, 
könyvek, labdák, csak néhány 
példa a több mint 1000 játék 
közül, amelyet a Paks II. Zrt. 
dolgozói ajánlottak fel a kalocsai 
Sokszínvirág Nagycsaládos Egye-
sületnek. Az ajándékokat decem-
ber 12-én vették át a szervezet 
képviselői. A Paks II. Zrt munkatá-
sai ezzel csaknem 200 tizennégy 
év alatti gyermek karácsonyát 
tették szebbé. 
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Az ezer tó országában a természet csaknem érintet-
len szépségében tárul elénk. Minden bizonnyal ez 
a lenyűgöző környezet is hozzájárult ahhoz, hogy 
északi nyelvrokonaink viselkedéskultúrájára a ter-
mészetes a legtalálóbb szó. Általános, örökérvényű 
törvények és elvek hatnak leginkább a viselkedésre, a 
szubjektív érzések helyett az objektív tények kapnak 
nagyobb hangsúlyt. A lakosság érdeklődése döntő-
en környezetvédelmi és humanitárius kérdésekre 
irányul. Finnországban a jóléti társadalom és a család 
a biztonság alapja, az emberekre nagyfokú tolerancia 
és hazafiasság jellemző. Országszerte rend és tisztaság 
van, az emberek tökéletes harmóniában élnek a termé-
szettel, de egymástól olyan távolságra, amennyire csak 
lehetséges. A magánélet sérthetetlensége és a szabad 
véleménynyilvánítás elengedhetetlen.

A finnek lazák, közvetlenek, nyíltak, szókimondók és 
ezt várják el beszélgetőpartnerüktől is. Az országban 
általános a tegezés kortól, nemtől, hivatali rangtól 
és az ismeretség fokától függetlenül. Nem illetlenség 
tehát visszategeződnünk, még ha eleinte szokatlan-

nak tűnik is. A külföldről érkező vendégeikkel nagyon 
figyelmesek, kedvesek. Jól beszélnek angolul, az 
idősebbek javarészt németül. Ügyeljünk a velük történő 
kommunikáció során, hogy a magyar nyelvben gyakor-
ta használt persze szót kerüljük, ugyanis az a finneknél 
durva, obszcén jelentéssel bír.

A Finnországba látogató külföldit skanzenbe és szauná-
ba egész biztosan meginvitálják. A finn szauna világ-
szerte híres. Hagyományosan a nők és a férfiak együtt, 
ruhátlanul vesznek gőzfürdőt, ezt a szokást azonban 
külföldiek jelenlétében nem követik. Ha vendég van 
a háznál, először a hölgyek, majd az urak ülnek be a 
gőzbe, közben természetesen mesélnek a hasznáról, 
szokásairól. A szaunából kijövet legtöbbször úszás kö-
vetkezik hideg vízben, végül a szeánsz zárásaként sült 
kolbászkákat és sört fogyasztanak.

A finnek öltözködése meglehetősen sajátságos, laza. 
Kedvelik a kényelmes pólókat. A hivatali életben 
azonban gyakran választanak modern, többnyire 
sötét árnyalatú öltönyt. A hölgyek ruházatára általá-

ban a mértéktartó elegancia jellemző. Előszeretettel 
viselnek élénk színeket, még az idősebbek is szíve-
sen járnak sárgában, égszínkékben. Ősszel és télen 
elengedhetetlen az alkalmi meleg öltözet, a bunda, a 
kucsma.

A finn konyha ételei változatosak, jellemzően keve-
sebb sót és fűszert használnak nálunk. Asztalukon 
dominánsabbak a halak és a tenger gyümölcsei, keve-
sebb a sertéshús és több a zöldség, mint hazánkban. 
A húsételek a mi ízlésünknek megfelelően készülnek, 
rizs, burgonya vagy francia körítéssel. Kávét legalább 
kétszer illik kérni, kevesebbszer nem. Az alkohol 
Finnországban rendkívül drága, külön „Alko” fel-
iratú üzletekben kapható, élelmiszerboltokban nem. 
A finnek viszonylag ritkán fogyasztanak alkoholt, és 
hogy minél tovább tartson a drága nedű, sajátságos 
ceremónia kíséretében, komótosan isznak. Koccin-

táskor mindig szigorúan egymás szemébe néznek, 
majd komoly arckifejezéssel megemelik egymás felé a 
poharukat.

Az országban a legtöbb helyen tilos a dohányzás, 
rágyújtani kizárólag a vendéglátók engedélyével lehet. 
Gyertyalángról cigarettára gyújtani nem szabad, mert 
az ősi finn néphit szerint ezzel egy tengeren hajózó 
finn életét veszti. 

Finnország felejthetetlen élményeket ígér, ha tehetjük, 
fedezzük fel a kristálytiszta folyók és tavak, a gyönyö-
rű fenyvesek, a fehér éjszakák, a sarki fény és nem 
utolsósorban a Mikulás mesebeli földjét!

Felső-Aranyos Vanda
protokollszakértő

Ahány kultúra, annyi szokás VI. rész
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Kovács Aliz
ISMERŐS ARCOK

Egyelőre még nem sikerült teljesen felocsúdnia, s visszatérnie a hétköz-
napokba Kovács Aliznak. A paksi énekes elmúlt hetei a The Voice-ról 
szóltak. A tehetségkutató, amelyben a második helyen végzett, teljesen 
új fejezetet nyitott az életében.
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Miként mindig, széles mosollyal 
érkezik Kovács Aliz a paksi Csengey 
Dénes Kulturális Központba, ezúttal 
édesanyja kíséretében. Nem mintha 
szülői felügyeletre volna szüksé-
ge, csupán a logisztikában segítik: 
ugyanis interjúról interjúra megy 

és egyelőre nincs jogosítványa. 
Ezen pedig rövidesen változtatni 
szeretne, hiszen egy autó egyéves 
használati jogát nyerte el az RTL 
Klub nemrég véget ért The Voice 
című műsorában, amelyet a máso-
dik helyen zárt. Nem ábrándozott a 
győzelemről, sőt valójában a részvé-
telről sem, korábban úgy gondolta, 
soha nem fog benevezni egyetlen 
tehetségkutatóba sem. Most már 
cseppet sem bánja, mert rengeteg 
mindennel gazdagodott – még ha a 
36 millió forintos fődíjjal nem is. 

– Sokan meglepődtek, hogy miért 
örültem ennyire Szakács Erika győ-
zelmének. Én valóban úgy gondo-
lom, hogy hihetetlen tehetség, elké-
pesztő, hogy 18 évesen ilyen hangja 
van, rengeteg energiát fektetett 
bele. Őszintén azt kívántam, hogy 
ő nyerjen – árulja el. S bár a The 
Voice érthető módon a beszélgetés 
központi témája, kicsit visszatérünk 
a családra, a kezdetekre, amikor is 
jól jön az anyai támogatás. – Apa 
művezető, anya bérszámfejtő, a 
nőverem hat és fél évvel idősebb 
és Budapesten dolgozik – mondja a 
szeme sarkából anyukájára pillantva, 
aki „Hiába, művészlélek!” mosollyal 
pontosítja, kiegészíti az információ-
kat, majd láthatatlanná válik, tudván, 
hogy egyre kevesebb terelgetésre 
van szüksége szárnyait bontogató 
csemetéjének.

Aliz Pakson nőtt fel, itt járt óvodába, 
általános iskolába és énekstúdióba. 

– Cseke Klári nélkül nem tartanék itt, 
a zenekarozást is az ő segítségével 

kezdtem, ő ajánlott az első zenekar-
nak, a Lanet Bandnek – veti közbe. 

Aliz idén végezte el a Bodajki Hang-
Szín-Tér Művészeti Szakközépiskola 
jazzének szakát, s költözött Buda-
pestre azért, mert az nemcsak az 

ország, hanem a zenei élet fővárosa 
is, s azt reméli, hogy ily módon 
bekerül a vérkeringésbe. Ebben 
nagy előrelépést jelentett a The Voi-
ce-beli szereplés, akárcsak a szín-
padi és egyéb magabiztosság terén. 
Korábban teljesen értelmetlennek 
tartotta a versenyzést, végül mégis 
feladta az elvét, s úgy döntött, ki fog 
törni a komfortzónájából, a kellemes 
biztonságból. Ahogy ezt megfogal-
mazta: kinyitotta az ablakot és been-
gedte a friss levegőt, azaz hirtelen 
ott találta magát a The Voice színpa-
dán. – Rájöttem, hogy nincs veszíte-
nivalóm, ebből csak pozitívan tudok 
kijönni. Ha valaki nem nyer, attól 
még lehet zenész, csak más úton, 
mint a győztesek – mondja. 

A műsorban komoly kihívást jelen-
tett számára, hogy egyedül kellett 
színpadra állnia, hiszen az számá-
ra nem igazán komfortos, neki a 
zenekar ad biztonságérzetet. Szokta 
magát is kísérni zongorán, de akkor 
is kiszolgáltatottnak érzi magát. 
Ám, ha mögötte állnak a többiek, 
egészen más a helyzet. – Csapatjá-
tékos vagyok, szívesen megyek elöl, 
s viszem magammal a többieket – 
teszi hozzá, s határozottságát látva 
nehéz elhinni róla, hogy régen még 
egy kisboltba sem szívesen ment 
be egyedül, ha még nem járt ott, 
mert attól félt, hogy nem fog tudni 
eligazodni. 

– Talán azért vagyok békességben 
magammal, mert tudom, hogy egy 
kritikától nem dől össze a világ – 
árulja el. Természetesen tele van 

élménnyel és tapasztalattal. S bár a 
televíziónézők jobbára csak a pom-
pát és ragyogást látták, voltak ne-
héz pillanatok a műsorban. Egyebek 
mellett azért, mert korábban csak 
olyan dalokat énekelt, amik igazán 
testhezállók voltak számára, olyan 
ruhákat viselt, amiket ő választott, s 
nem kellett minden héten új szöve-
geket tanulnia. Ez utóbbitól nagyon 
félt, de megtanult gyorsan memori-
zálni a műsor hetei alatt alatt. – So-
kat fejlesztettem közben a színpadi 
kiállásomat, a beszédemet, sokkal 
jobban ki tudom magam fejezni.

Titkolni sem tudná, hogy csodálato-
san érzi magát. 
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Egy sor egyéb hasznos és kellemes 
hozadéka lett a versenynek. Egyrészt 
Miklósa Erika, aki lenyűgözte, akiben 
csodálatos embert ismert meg, s aki 
nagyon jó mentora volt. – Megta-
nultuk Erikától azt is, hogy ne csak 
a színpadon vagy a próbán legyünk 
énekesek. Immár mindennap 
foglalkozom a hangommal, fejlesz-
tem a tüdőkapacitásomat – avat 
be a részletekbe, mondván, hogy a 
hétköznapjaiba beleivódott, hogy 
oda kell figyelnie a testére, lelkére, 
foglalkoznia kell a hangjával – ugyan-
úgy, ahogy egy villanyszerelő is 
összekészíti a szerszámait, amikor 
felkészül a munkára. A versenyzőkkel 

és a stábtagokkal kapcsolatban ma-
radtak, s reményei szerint maradnak 
a jövőben is. Egyelőre igen pörgősek 
a napjai, s nem érzi azt az űrt, aminek 
eljövetelét sokan jósolták. 

– Rengeteget tanultam – összegzi. 
Tisztában van azzal is, hogy a most 
szerzett ismertség jó muníció a 
továbbiakra, szólókarriert mégsem 
tervez. Saját zenekarával, a Cres-
cendo Selectával viszont nagyratörő 
tervei vannak, ott szeretné kamatoz-
tatni a kapcsolatokat. Már folynak a 
tárgyalások, az önállóan bemutatni 
szánt első lemezük januárban lát 
napvilágot immár kiadói, menedzseri 

támogatással – egyelőre csak online, 
de az álom az, hogy bakelitlemezen 
is megjelenjen. Azért bakelit, mert 
annak nagyobb a presztízse, s mert 
annak „íze” van. Három másik csapat-
tal is rendszeresen koncertezik, ez 
azonban rövidesen megváltozik, év 
végéig eleget tesz az eddig érkezett 
felkéréseknek, de a jövőben a fókusz 
Budapesten és a Crescendón lesz, 
amellyel szeretne egyszer a Buda-
pest Parkban és a Papp László Aré-
nában is színpadra állni. Saját dalokat 
játszanak, amelyek szerzésében Aliz 
is aktív, a szövegeket újabban szinte 
kizárólag ő írja. Rengeteg mondandó-
ja van, amit szeretne a lehető legtöbb 

Büszke tesó vagyok, hogy ilyen csodálatos hangú, mindenkit dalra 
és mosolyra fakasztó húgom van! És ezt most úgy világgá kür-

tölném... so I say hey, what’s going on? – írta Aliz nővére, Réka öt 
évvel ezelőtt egy koncertfelvétel alá a közösségi médiában.

Nagyon vitt előre, hogy egy esélyem van, egyszer adhatom elő a dalt, 
nem lesz másik lehetőség, hogy megnyerjem a közönséget.



 4544 2 0 2 3 .  d e c e m b e r

Atomszféra – 2023/4. december
Kiadja: Paks II. Atomerőmű Zrt. 
Felelős kiadó: Rákóczi Péter György
Főszerkesztő: Németh Szabolcs
Szerkesztőség: Bartos István, Felső-Aranyos Vanda, Gyulai István, 
Kövi Gergely Péter, Szeri Balázs Ferenc, Vida Tünde, Wessely Judit 
Lapterv, tördelés: Szűcs József
Elérhetőségek: atomszfera@paks2.hu, www.paks2.hu

IM
P

R
ES

S
Z

U
M

emberhez eljuttatni. A legfontosabb 
üzenet a szeretet, a békés egymás 
mellett élés, önmagunk és mások el-
fogadása, tisztelete. Szeretné az em-
bereket kizökkenteni, mert úgy látja, 
hogy hajlamosak vagyunk a múltban 
ragadni, és taposómalomban, mókus-
kerékben élni mindennapjainkat. 

Legszívesebben saját dalt énekel, 
abba jobban bele tudja tenni a 
szívét. A zenekarban demokrácia 
van, nagyon nagy az összhang, 
mindenki kiveszi a részét, derül ki 
a csapatról, Alizról pedig az, hogy 
imádja Budapestet, mert rengeteg 

impulzust és lehetőséget ad, amit 
egy húszas éveiben járó énekesnek 
meg kell ragadnia. – Élvezem, de 
nem fog beszippantani és életem 
végéig nem tudnék ott lenni – szö-
gezi le. Azt, hogy hol, még nem tudja, 
de valószínűsíti, hogy nem Pakson, 
annak ellenére, hogy a szívében 
nagyon fontos helyet foglal el a város, 
amitől nagyon sokat kapott. Szeretne 
járni énektanárhoz, s majd egyszer 
tanítani olyan keretek között, aho-
gyan ő tanult egykor Cseke Klárinál. 
De a legfontosabb, hogy színpadon 
álljon a Crescendo Selectával, mert 
ott lehet igazán önmaga: a bohókás, 
kedves, immár tudatosan éneklő Ko-
vács Aliz, aki pirosat visel lilával, aki 
mezítláb áll a színpadon, s aki mindig, 
de tényleg mindig csak a világ pozitív 
oldalát látja.

Győztem! Megkaptam a legértékesebb nyereményt, amit még az apró 
betűs részben sem tüntettek fel: Titeket embereket, akik fáradhatatlanul 
írtak, üzentek, hívtak, ezzel biztatva engem […] Nekem nem volt szüksé-
gem elismerésre. Nekem Rátok volt szükségem és nagyon bízom benne, 
hogyha nem is ilyen intenzíven, de megmarad ez az érdeklődés és visz-
sza-visszatérően érezhetem szívetek dobbanását ebben a rohanó világ-

mindenségben – olvasható Aliz egyik bejegyzésében a közösségi oldalán.

Imádom a színeket, a bohém stílust, a bohókás tarkaságot, 
jobbá teszi a hangulatom. Korábban feketében jártam, aztán 
amikor láttam a Mielőtt megismertelek című filmet, nagyon 
tudtam azonosulni főszereplőjével. Rájöttem, hogy nagyon 

élvezem, hogy bármit bármivel felvehetek. 
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